
VÝLET
Po úspěchu loňského výle-
tu v režii městského muzea 
se muzejníci rozhodli pro 
podobnou akci i letos. Cí-
lem je Loukov a Hubálov.
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NOVÉ TŘÍDY
Už v červnu začíná výstav-
ba nových tříd nad spojo-
vacím krčkem v areálu ZŠ 
Sokolovská. Děti se mohou 
těšit na prázdniny navíc.
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 KVĚTEN 2024

HLASOVÁNÍ
Seznamte se s návrhy po-
danými do 2. ročníku Me-
lounu pro Hradiště, které 
postupují k hlasování. To 
začne 27. května.
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Tradice folklorního festivalu zachráněna!
Do Hradiště míří špičkové soubory i kapela Buty

(ne)tradicní 
folklorní kveten

Moji drazí Hradišťáci, ale i přespolní čtenáři Kamelotu, 
duben, po slovensky apríl, dostál, co se týče počasí, svému sloven-

skému názvu. Nejprve nás navnadil letními teplotami, že je zima už mi-
nulostí, aby nás pak zchladil nízkými teplotami a nočními mrazíky spálil 
rašící květenu. Poměrně chladný kanadský žertík... 

Doufejme, že květen neboli máj už bude v počasí více tradiční, 
neboť v sobotu 18. května se uskuteční 11. ročník tradičního Pojizer-
ského folklórního festivalu, a to, ovšem netradičně, na našem Ma-
sarykově náměstí. K vidění bude přehlídka lidových tradic v podání 
různých folklorních uskupení, na stáncích bude kvalitní občerstvení  
a o vyvrcholení dne se postarají kapely Jablkoň a Buty. Věříme, že právě 
připomínání místních tradic a zvyků má smysl a že festival bude pokračo-
vat i v dalších letech.

Svou tradici má i Meloun pro Hradiště – participativní rozpočet 
města, který jsme už před dvěma lety koncipovali jako bienále. Z prv-
ního ročníku vzešla vítězně Pěšina na Vostrov, Klásná kašna a Inline 
pro Hradiště. Všechny tři tyto akce nakonec přišly na víc než milion 
Kč. A vedle toho se realizace dočkalo i několik dalších nápadů, které 
byly přihlášené, ale nezískaly tak velkou podporu. I letos se v Melounu  
o vaše hlasy ucházejí zajímavé projekty, jejichž případná realizace posu-
ne veřejný prostor kupředu. Hlasování začne na konci května.

Závěr tohoto sloupku o tradicích bych chtěl věnovat jednomu 
velkému poděkování za odvedenou práci, lidský přístup a loajalitu  
k městu. Jak popisuje článek o změnách na radnici na straně dvě, 
úřad momentálně prochází poměrně velkou personální obměnou.  
S koncem března ukončil u nás na radnici svou třiatřicetiletou profesní 
kariéru „investičáka“ Miloš Krůfa. Jeho rukama prošla většina městských 
investic. Miloši, ještě jednou díky…

Jan Mareš, místostarosta města

INZERCE
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Pojizerský folklorní festival, jehož 
dějištěm byl posledních deset let 
Bakov nad Jizerou, se přesouvá do 
Mnichova Hradiště. V sobotu 18. 
května se můžete těšit na půl tuctu 
folklorních souborů zvučných jmen, 
na vystoupení místních umělců, pes-

tré občerstvení i na koncerty kapel  
v čele s Jablkoněm a Buty.

„Mnichovu Hradišti patří obrov-
ské poděkování, že zvedlo hozenou 
rukavici a že díky němu tradice festi-
valu pokračuje,“ předesílá ředitel už 
tradiční kulturní akce Petr Hurt. „Pro-

gram bude i letos pestrý a představí 
různé folklorní směry – zveme na vy-
stoupení strakonických dudáků, měl-
nických Jarošovců, kteří šíří tradiční 
lidové umění a slávu krojů z Polabí  
a Podřipska, na fenomenální muzi-
kanty bratry Hradecké z Domažlic, 

ale samozřejmě i na soubory z Mo-
ravy a Slezska,“ dodává Hurt

Celodenní program bude na 
Masarykově náměstí zahájen po 9. 
hodině a bude koncipován tak, aby 
byl příjemnou akcí pro celé rodiny, 
nejen pro milovníky folkloru.  ...4

Zvonky hostily Mnichovohradišťskou jarní písničku

Čtyři sta zpěváků, 15 pěveckých sborů a hromada společných zážitků. 14. ročník festivalu Mnichovohradišťská jarní písnička se povedl. ...5
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Otevíráme lávku do Českého ráje
V dubnu proběhla úprava a zpevnění cest v okolí lávky přes dálnici na Hor-
ku, úspěšná zatěžkávací zkouška stavby a také drobné dokončovací práce. 
Lávku tak v pondělí 13. května od 16 hodin čeká slavnostní otevření. Jeho 
součástí bude představení mnichovohradišťského poesiomatu, živá hudba  
a drobné občerstvení. Veřejnost je srdečně zvána. (wes)

Radní kraje navštívili učiliště v Hubálově, 
stavbu mostu nebo Domov Modrý kámen
Rada Středočeského kraje zajíždí 
pravidelně do regionů na obhlídku 
vybraných krajských investic, na 
návštěvu zajímavých firem, institucí, 
radnic či obecních úřadů. Koncem 
března vedl jeden z těchto výjezdů 
do Mnichova Hradiště.

Radní v čele s hejtmankou Pe-
trou Peckovou navštívili za doprovo-
du starosty Jiřího Plíhala a poslance 
a 2. místostarosty města Ondřeje 
Lochmana nejprve Střední odborné 
učiliště Hubálov. Výrazně moderni-
zovaným areálem školy provedl hos-
ty ředitel Miroslav Kolomazník. Ten 
představil nejen učební obory, které 
učiliště nabízí, ale také spolupráci  
s belgickou střední školou Roese-
laare nebo úspěchy místních žáků  
v řadě soutěží.

Cestou do Mnichova Hradiště 
se delegace zastavila na stavbě 
silničního mostu přes Jizeru na sil-
nici II/268 mezi Klášterem a Hradi-
štěm, který vzniká na místě staršího 
mostu zdemolovaného v roce 2022. 
Ten je třetím nejdelším mostem ve 
středních Čechách – délka přemos-
tění tu činí úctyhodných 301 metrů. 
Stavbyvedoucí potvrdil, že postup 
prací na stavbě za 180 milionů ko-
run pokračuje dle harmonogramu  
a že v průběhu dubna a května bude 
betonována poslední část mostu  
v prostoru nad Jizerou. Nový most 
bude dokončen letos v listopadu, 
po jeho otevření bude následovat 
celoplošná oprava objízdné komu-
nikace mezi Hradištěm a Klášterem. 
Investorem stavby je Krajská správa 

a údržba silnic Středočeského kraje, 
zhotovitelem je společnost OHLA 
ŽS.

Další zastávkou byl místní are-
ál krajské správy silnic a zároveň 
výjezdní místo záchranky. Tady 
byla hlavním tématem modernizace 
areálu a prohlídka nového sanitního 
vozu.

Odpoledne se krajští radní za-
stavili v Domově Modrý kámen. Ten 
je krajskou příspěvkovou organizací, 
ale zároveň funguje v objektu, jenž 
patří městu. Hovořilo se tak o nájem-
ném, na jehož zvýšení se město s 
krajem na začátku loňského roku do-
hodlo, o potřebných opravách a mo-
dernizaci za cca 110 milionů, které si 
objekt žádá, nebo o nutné podpoře 
terénních sociálních služeb. ...11
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TELEGRAFICKY ZE ZASEDÁNÍ 
RADY A ZASTUPITELSTVA

PŘÍPRAVA PŘESUNU TRAFOSTANICE POKRAČUJE
Trafostanice společnosti ČEZ Distribuce, která funguje v objektu bý-

valé kotelny v ulici Čsl. armády, se bude stěhovat asi o 50 metrů dál do 
vlastního prefabrikovaného objektu. To uvolní městu ruce ve věci úprav 
objektu kotelny. Rada doporučila zastupitelstvu uzavřít s ČEZem smlou-
vu, jejímž předmětem je odkup pozemku pod budoucí trafostanicí.

  
JEVIŠTNÍ TECHNIKU A OZVUČENÍ DO KLUBU DODÁ SPOLEČNOST 
MUSICDATA S.R.O.

Rekonstrukce budovy Klubu by měla být hotova v polovině června. 
Součástí projektu je rovněž modernizace jevištní techniky a ozvučení na 
sále Klubu. Na tu městu částkou dva miliony Kč přispěl Nadační fond 
ŠKODA AUTO. Techniku v rámci podlimitní zakázky dodá brněnská spo-
lečnost MusicData s.r.o.

 
ÚČETNÍ UZÁVĚRKA PŘÍSPĚVKOVÝCH ORGANIZACÍ SCHVÁLENA

Rada posuzovala hospodaření základních škol, mateřské školy  
a školních jídelen v  minulém kalendářním roce. Účetní uzávěrky byly 
schváleny a stejně tak návrhy na rozdělení zlepšeného hospodářského 
výsledku v těch případech, kdy hospodaření skončilo v přebytku. Město 
zřizuje Základní školu Sokolovská, Základní školu Studentská, Mateřskou 
školu Mnichovo Hradiště, Školní jídelny Mnichovo Hradiště a od letošního 
roku také Základní uměleckou školu Mnichovo Hradiště.

 
MNICHOVO HRADIŠTĚ BUDE MÍT „KAMENY ZMIZELÝCH“

Cílem projektu Stolpersteine neboli Kameny zmizelých je připomínat 
oběti holocaustu, a to přímo v místech, kde žily a odkud byly odvlečeny 
do koncentračních táborů. Umučené osoby připomínají dlažební kostky 
s mosazným povrchem nesoucím základní informace, jako je jméno, rok 
narození a rok a místo úmrtí. Jejich umístění do chodníku zpřítomňuje 
osudy završené největší tragédií našich dějin. V první vlně budou v Mni-
chově Hradišti instalovány kameny připomínající rodinu Deutschových, 
která zahynula v roce 1943 v Osvětimi. Instalovány budou před domem 
čp. 234 v Palackého ulici. Výběr osob provedlo městské muzeum, město 
se nyní obrací na nadaci Stolpersteine s žádostí o instalaci kamenů. K té 
by mělo dojít do dvou let.

 
BEZVÝSLEDNÉ EXEKUCE NAVRHUJE RADA ZASTAVIT

Exekuční řízení, která v posledních šesti letech nezaznamena-
la žádný posun, navrhuje rada města zastupitelstvu zastavit. Jedná se  
o exekuční tituly v celkové hodnotě 951 tisíc Kč. Drobnější částky město 
odepíše, větší částky může v budoucnu zkoušet vymáhat znovu.

MĚSTO ZAČÍNÁ SOUTĚŽIT POKRAČOVÁNÍ REVITALIZACE PARKU 
POD ZÁMKEM NEBO PROJEKT MODERNIZACE HALY BIOS

Rada schválila zadávací dokumentace několika investičních akcí. 
Konkrétně se nyní jedná o 2. etapu revitalizace kašny a okolního parku 
pod zámeckou zdí, projektovou dokumentaci pro modernizaci sportovní 
haly Bios, jejíž součástí bude mimo jiné zastínění oken, které by mělo při-
spět k většímu komfortu zejména v horkých dnech. Dalšími soutěženými 
akcemi je pořízení vybavení tří nových učeben, které vzniknou nad spo-
jovacím krčkem v areálu ZŠ Sokolovská, či projektová dokumentace sní-
žení energetické náročnosti budovy, v níž sídlí ZUŠ Mnichovo Hradiště.

TŘI SILNICE SE DOČKAJÍ NOVÉHO ASFALTOVÉHO POVRCHU
Město vybralo dodavatele, který opraví povrchy místních komunikací 

na třech místech. Zvelebení se dočká povrch silnice v ulicích Na Průhonu 
a Řadová, nový povrch čeká ulici Nákladní od areálu HBPO k Husově aleji 
vedoucí kolem kynologického cvičiště a také zbytek silnice k hněvousické-
mu statku. Zakázku dodavatel vysoutěžil za 3,7 milionu korun bez DPH.

DŮM U HROZNU, AREÁL ZŠ STUDENTSKÁ I JIHOZÁPADNÍ MĚSTO 
BUDOU ŘEŠIT PRACOVNÍ SKUPINY

Vybranými investičními projekty města se budou zabývat nově usta-
novené pracovní skupiny. Ty sestávají zejména ze zaměstnanců měst-
ského úřadu a zastupitelů města. Pracovní skupiny se budou detailně 
zabývat rekonstrukcí budovy hotelu U Hroznu a jeho adaptací pro potřeby 
městského muzea či přípravou výstavní expozice.  Další pracovní skupi-
ny se zamyslí nad tím, kde vytvořit nové sídlo městské knihovny, další-
mi stavebními úpravami areálu ZUŠ, rozšířením areálu ZŠ Studentská  
a stavbou sportovní haly nebo rekonstrukcí Domova Modrý kámen.

VYDÁNÍ KNIHY O HISTORII LIAZU MĚSTO PODPOŘÍ DAREM
Loňská připomínka Libereckých automobilových závodů (LIAZ), je-

jichž největší závod fungoval půl století v Mnichově Hradišti, ukázala, do 
jaké míry značka LIAZ v regionu stále rezonuje. Veřejnost tak jistě bude 
zajímat, že spolek LIAZ Muzeum nyní připravuje k tisku knihu věnovanou 
historii LIAZu. Autorem knihy je Vratislav Šverma, dlouholetý zaměstna-
nec LIAZu a také popularizátor jeho historie. Kniha by se měla na pultech 
objevit v polovině roku. Město její vydání podpoří sponzorským darem ve 
výši 50 tisíc Kč a odkupem 100 výtisků za výrobní cenu.

STOVKA PARKOVACÍCH MÍST V HNĚVOUSICÍCH
Parkování v místní části Hněvousice je tématem, které mezi místními 
dlouhodobě rezonuje. Vzhledem k tomu, že část Hněvousic má cha-
rakter obytné zóny, oficiálně nebylo v této lokalitě donedávna možné 
zaparkovat jinde než na vlastním pozemku. To komplikovalo situaci na-
příklad těm rodinám, které vlastní více vozů, nebo těm, za kterými do-
razila návštěva. Parkovat v obytné zóně lze totiž výhradně na místech  
k tomu určených. Město tak na konci dubna na přání místních přikročilo  
k vyznačení bezmála stovky parkovacích míst. To parkování na místních 
komunikacích legalizuje.

Investice do škol dětem prodlouží prázdniny
Většinu žáků obou místních základ-
ních škol letos čekají delší prázdniny. 
Na ZŠ Sokolovská si dřívější ukon-
čení školního roku vyžádá stavba tří 
nových kmenových tříd v prostoru 
nad krčkem mezi starou a novou 
budovou školy, na ZŠ Studentská 
se budou přes léto rekonstruovat od-
borné učebny, což prodlouží prázd-
niny žákům z 2. stupně.

„Na základních školách máme 
zhruba 1300 dětí a kapacita kme-
nových tříd už jednoduše nestačí,“ 
shrnuje starosta Jiří Plíhal hlavní 
důvod, proč se město rozhodlo vy-
budovat na ZŠ Sokolovská nástavbu 
za cca 21 milionů korun, která kapa-
citu školy rozšíří o 60 míst, a to zatím 
bez dotace, zcela na vlastní účet. 
„Uvidíme, jak se bude dál vyvíjet 
demografická křivka, na pár let ale 
budeme mít kapacitu zajištěnou,“ 
dodává starosta.

Realizace nástavby v Sokolov-

ské, jejímž dodavatelem je společ-
nost Stavby MH, bude zahájena už 
v posledním červnovém týdnu. Defi-
nitivně hotovo má být v lednu 2025. 
Přestože výstavba bude probíhat  
z velké části za provozu školy, zho-
tovitel přijme taková opatření, aby 
stavba chod instituce ovlivňovala co 
možná nejméně.

Nad objektem šaten (součástí 
investiční akce je i výměna šatních 
skříněk, na kterou město získalo do-
taci z IROP) vzniknou tři nové světlé  
a vzdušné třídy a také jeden kabi-
net. Díky nástavbě dojde rovněž  
k propojení staré a nové školní bu-
dovy na úrovni prvního nadzemního 
podlaží a k instalaci výtahu, díky ně-
muž bude škola nově bezbariérová.  
V souvislosti se stavbou bude jed-
na stávající třída zrušena, proto na 
pozemku školy v Komenského ulici 
vznikne jedna třída kontejnerová.

ZŠ Studentská čeká v létě kom-

pletní rekonstrukce čtyř odborných 
učeben. V tomto případě je cílem 
zkvalitnění prostoru pro výuku od-
borných předmětů – matematiky, 
výtvarné výchovy, fyziky a příro-
dopisu/chemie. Kromě stavebních 
úprav čeká třídy vybavení novým 
mobiliářem i technikou (poslední 
dvě jmenované třídy budou vyba-
veny například žlabem s rozvodem 
vody, elektřiny či datovým vedením, 
což žákům umožní provádět přímo 
v lavicích řadu pokusů). I tady bude 
investice spojená se zřizováním 
bezbariérového přístupu – centrální 
schodiště bude vybaveno schodišťo-
vou plošinou, u chodu do školy smě-
rem od hřiště vznikne bezbariérový 
vstup a rovněž bezbariérové sociální 
zařízení. 

Otázkou školských kapacit se 
Mnichovo Hradiště intenzivně zabý-
vá od roku 2016. V roce 2020 vznik-
la komplexní studie, která naznačila, 

jakým způsobem by se školní areály 
mohly rozvíjet a rozšiřovat, a to tak, 
aby měly dostačující kapacitu a zá-
roveň se v nich děti a pedagogové 
netísnili.

„Nové třídy vznikaly v minulých 
letech z nouze například úpravou 
kabinetů, sboroven či dalších pro-
stor, což samozřejmě není ideální. 
Postupné navyšování školských 
kapacit nám umožní nejen zajistit 
místo pro všechny děti, ale také zvý-
šit komfort ve třídách i dalších pro-
storech, a vytvořit tak lepší prostředí 
nejen pro děti, ale i pro učitele,“ do-
dává místostarosta Jan Mareš.

Aktuální školní rok končí na ZŠ 
Sokolovská pro všechny žáky předá-
ním vysvědčení v pondělí 24. červ-
na. Na ZŠ Studentská jde 2. stupeň 
do školy naposledy už v pátek 21. 
června, 1. stupeň pak v pátek 28. 
června.

Martin Weiss

Městský úřad v proměnách
Pryč jsou doby, kdy se říkalo „Zajdi 
si na Obvodní národní výbor, tam ti 
poradí…“ Současný městský úřad 
Mnichovo Hradiště zajišťuje služby 
nejen pro město jako takové, ale také 
pro dalších 22 obcí ve správním ob-
vodu jeho rozšířené působnosti. Řeč 
je o výkonu státní správy na území 
větším než 212 km2, přičemž v roce 
2023 zde žilo 18 558 obyvatel. Naše 
obec s rozšířenou působností patří  
k těm nejmenším v ČR a ve střed-
ních Čechách. Pro srovnání – sou-
sední Mladá Boleslav má ve svém 
obvodu 98 obcí a v jejím území žije 
115 318 obyvatel.

V roce 2015 bylo v organizační 
struktuře úřadu 61 pracovních míst, 
dneska jich máme 75. Servis pro 
správní obvod zajišťují zaměstnanci 
města, jejichž podstatná část je zařa-
zena do městského úřadu Mnichovo 
Hradiště. Najdeme tady dva odbory 
řešící samosprávné činnosti města – 
Odbor investic a Odbor komunálního 

hospodářství, dále dva odbory zajiš-
ťující podpůrné činnosti – Finanční 
odbor a Kancelář vedoucího úřadu. 
Zbývající odbory – dopravy, sociál-
ních věcí a zdravotnictví, správních 
činností a živnostenský úřad, život-
ního prostředí a výstavby a územ-
ního plánování – jsou odbory vyko-
návající státní správu v rámci města  
a celého zmíněného území. 

Přehled musíme doplnit organi-
začními složkami města – městská 
policie, knihovna, muzeum. Celkový 
počet lidí pečujících o veřejný pro-
stor se dostává ke stovce. Náročné 
podmínky budování a správy měst-
ského majetku, zajišťování služeb 
státní správy, bezpečnosti a péče  
o duchovní bohatství, obsahuje v 
sobě řadu zákonných povinností, 
podmínek a úkolů, které ovlivňují vý-
kon práce ve veřejné správě. 

Za posledních deset let se 
úřad v čase proměňuje – nejen díky 
změnám ve vedení města od roku 

2014, ale také vzhledem k perso-
nální obměně zaměstnanců, která 
začala v roce 2020. V posledních 
letech jsme se tak rozloučili s řadou 
kolegů, kteří byli spjati s úřadem  
a potažmo městem téměř celou svou 
pracovní kariéru. V loňském roce 
ukončilo pracovní poměr 17 osob, 
uvolněná pracovní místa jsme ob-
sadili 14 novými zaměstnanci. Stále 
se však potýkáme s nedostatkem 
uchazečů, kteří mají zájem pracovat 
ve veřejné správě. Neustále máme 
vypsaná výběrová řízení a hledáme 
vhodné kandidáty na volné pozice. 

Práce na úřadě rozhodně není nud-
ná a nezajímavá. Díky digitalizaci 
státních služeb může být zajímavá  
i pro mladé lidi, kteří mají k místu, 
kde žijí osobní vztah a rádi by při-
spěli k jeho zvelebování. 

I když je nás více než sedmde-
sát, stále se všichni známe a potká-
váme se při společné práci. Ceníme 
si přátelských vztahů, součinnosti  
s vedením města a společných zá-
žitků. Na náš úřad si jezdí vyřizovat 
své záležitosti lidé ze širokého okolí, 
z Libereckého kraje, z Turnova, Jičí-
na a dalších měst. Vizitkou našeho 
úřadu je vstřícné jednání s klienty, 
jejichž uznání nás těší. Proměny, 
kterými úřad postupně prochází, 
jsou nevyhnutelné, nejdůležitější 
jsou však stále lidé. Ti totiž dávají 
práci pro město obsah a klientům 
poskytují kvalitní služby.

Kamila Galetková,
tajemnice MěÚ

Druhá etapa uličních úprav 
Na Habeši je hotova

Společnost Stavotrans v dubnu zavr-
šila své práce v ulicích Komenského 
a Boženy Němcové, a dokončila tak 
2. etapu úprav chodníků a uličních 
prostor Na Habeši. Lokalita zásad-
ním způsobem prokoukla – chodí 
se tu po nových chodnících, jezdí 
po novém asfaltovém povrchu, na 
křižovatkách jsou instalována zpo-
malovací opatření, došlo k výsadbě 
nové zeleně, úpravám mobiliáře 
nebo k vytvoření parkovacích míst  
s propustnou dlažbou.

Město má tak za sebou tu část 
lokality, jejíž úpravy navazovaly na 
údržbu inženýrských sítí (ulice Hu-
sova, Komenského a Boženy Něm-
cové), kterou potřebovali provést 
jejich správci. V další etapě by se 
úprav měly dočkat ještě ulice Přemy-
slova a Mánesova. V tomto případě 
však město nejprve potřebuje rozře-

šit komplikovanou otázku odvádění 
dešťových vod.

„Situace v lokalitě je ohledně 
dešťových vod složitá. Správce ka-
nalizační sítě tlačí na to, aby objem 
srážkových vod odváděných stoko-
vou sítí byl minimální. Zasakovací 
podmínky zde ale nejsou ideální a 
velká část přilehlých domů vypouští 
zachycené dešťové vody do uličního 
profilu. Případná dešťová kanalizace 
s vyústěním do Nedbalky by byla 
projektem za pět a více milionů Kč, a 
to nám dokončení celé lokality velice 
komplikuje. Jako stěžejní vůči další-
mu vývoji projektu tak bude jednání 
s Vodovody a kanalizacemi MB a na-
lezení společného optimálního řeše-
ní,“ uvádí místostarosta Jan Mareš. 

Náklady na realizaci prvních 
dvou etap činily asi 11 milionů ko-
run. (wes)

Kde vyhledat úkryt v krizi? 
S osvětou týkající se zvládání mož-
ných krizí jsme začali v únorovém 
Kamelotu, kde jsme představili sys-
tém varování obyvatelstva. Zkoušky 
sirén nebo požární poplach, jenž 
slouží ke svolání jednotek požární 
ochrany, všichni známe. Co ale dě-
lat, pokud zazní všeobecná výstra-
ha (kolísavý tón sirény po dobu 140 
sekund)? Je na čase vyhledat úkryt.

Po zaznění všeobecné výstra-
hy vyhledejte úkryt co nejrychleji  
v nejbližší stabilní budově. Pokud již 
v budově jste, nevycházejte. Máte-li 
na výběr, vyhněte se celoproskle-
ným budovám nebo objektům ve 
špatném stavu. Uvnitř vyhledejte 
ideálně místnost bez oken uprostřed 
budovy, odkud bude zároveň možné 
sledovat informace z hromadných 
sdělovacích prostředků. V úkrytu se-
trvejte, dokud nebude vydán pokyn 
k jeho opuštění, protože nebezpečí 
pominulo nebo začíná evakuace.

V případě radiační havárie jsou 
nejvhodnější uzavřené, zděné pro-
story (případně sklepní nebo sute-
rénní místnosti), které lze nejlépe 
izolovat od působení radioaktivních 
látek ve vnějším prostředí. V dané 
situaci budeme volit opět místnosti 
bez oken s co nejsilnějšími stěna-
mi. Pro zvýšení ochrany lze uzavřít  
a utěsnit okna a dveře, vypnout  
a utěsnit ventilaci (klimatizace, vě-
trací systémy, digestoře, světlíky)  
a uhasit zařízení, která spalují pali-

vo. Pro případ evakuace si následně 
připravte improvizovanou ochranu 
dýchacích cest a povrchu těla.

Dojde-li k úniku chemické látky, 
volba úkrytu bude probíhat jinak. 
Vzhledem k tomu, že většina nebez-
pečných chemických látek je těžší 
než vzduch, bezpečnější úkryt na-
lezneme ve vyšších patrech, ideálně 
na odvrácené straně budovy, než 
je zdroj nebezpečí. Opět je třeba 
vypnout veškerou ventilaci a utěsnit 
okna a dveře, například s pomocí 
lepicí pásky nebo namočené látky.

V případě vichřice a tornáda na-
bídne nejlepší úkryt suterén, sklep 
nebo místnost bez oken v přízemí. 
Nacházíte-li se ovšem v objektu 
bez základů, například v chatce či 
mobilním domě, vyhledejte nejbliž-
ší budovu s pevnými základy. Za 
žádných okolností nestůjte u okna  
a nesledujte, co se děje venku. Za-
stihne-li vás vichřice či tornádo ve vol-
né krajině, hledejte úkryt v terénních 
nerovnostech a prohlubních, které 
vás ochrání před letícími předměty. 
Chraňte si zejména hlavu, hrudník  
a břicho. Nikdy se neukrývejte v lese 
– hrozí nebezpečí pádu stromů. 

V případě vojenského ohrožení 
vyhledejte úkryt v nejbližší budově, 
nejlépe v suterénu či sklepě, nebo  
v tunelu či metru a sledujte informa-
ce v médiích. V této situaci lze do-
poručit i využití improvizovaných či 
stálých krytů.   ...9
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Meloun pro Hradiště: hlasování o návrzích začne na konci května, 
v červnu budeme znát vítězné projekty 2. ročníku
Participativní rozpočet města, jehož 
prostřednictvím veřejnost už podru-
hé rozhodne o využití jednoho milio-
nu korun na projekty usilující o zve-
lebení veřejného prostoru, vstoupí 
na konci května do závěrečné fáze. 
V pondělí 27. května bude zahájeno 
hlasování.

Od konce ledna, kdy byl ukon-
čen příjem návrhů do Melounu pro 
Hradiště, probíhalo posuzování jed-
notlivých projektů a jejich finalizová-
ní. Veřejnost měla v mezičase mož-
nost projekty komentovat na www.
melounprohradiste.cz, a upozor-
ňovat tak na jejich případné nedo-
statky. Pracovní skupina sestávající 
ze zástupců vedení města, odborů 
investic a komunálního hospodář-
ství městského úřadu a koordinátorů 
projektu se tuctem registrovaných 
návrhů opakovaně zabývala. Někte-
ré návrhy doznaly dílčích změn, ně-
které byla pracovní skupina nucena 
vyřadit.

Do závěrečné fáze neprošel 
návrh obnovy cesty z Hoškovic do 
Honsoba, který by nebylo možné 
realizovat v požadovaném termí-
nu (pravidla si žádají, aby vítězné 
projekty byly zrealizovány do konce 
roku 2025). Smysluplnému návrhu 
Václava Holase se však město bude 
věnovat s cílem historickou polní 
cestu obnovit. Jednání se Státním 
pozemkovým úřadem o směně jed-
noho z dotčených pozemků již probí-
há, vyžádají si však více času. 

Dále nebude možné hlasovat 
o návrhu Kamily Hajlichové na zří-
zení nájezdu pro kočárky do DDM. 
Schodiště je příliš strmé a instalace 
nájezdu by odporovala vyhlášce.  

Hradišťáci v roce 2023 vyprodukovali o 218 tun méně odpadu než před rokem
Odpadové hospodářství je ze statis-
tického pohledu velmi zajímavá ob-
last. Na produkci jednotlivých druhů 
odpadů má totiž podstatný vliv mno-
ho, kolikrát protichůdných činitelů. 
Jedinou jistotou je pak to, že každý 
rok budou náklady na odpadové 
hospodářství města vyšší a vyšší,  
a to kvůli rostoucímu počtu obyvatel  
i bytů nebo kvůli zákonným povin-
nostem a rostoucím poplatkům. 

V uplynulém roce vyproduko-
vali obyvatelé Mnichova Hradiště ve 
svých domovech 3385 tun odpadů, 
což je 378 kg odpadu na hlavu. Do 
tohoto čísla je započítán běžný od-
pad z popelnic, nádob na tříděné 
odpady i ze sběrného dvora. Z po-
měrného složení druhů odpadů je 
zjevné, že třídění je v Hradišti stále 
běžnější a na stále vyšší úrovni. 
Tomu jsme rádi. Zřejmé je to hlavně 
z přepočtu na jednoho obyvatele  
a rok – každý Hradišťák v průměru 
„vyhodil“ za rok 141 kg směsného 
komunálního odpadu, 22 kg plastů, 
18 kg papíru, 15 kg skla a odvezl do 
sběrného dvora 71 kg objemného 
odpadu, 13 kg stavební suti či 78 kg 
biologicky rozložitelného odpadu. Ve 
výčtu chybí hmotnost odpadu, jenž 
se ve sběrném dvoře přijímá zdar-
ma jako zpětný odběr na základě 
uhrazného recyklačního poplatku při 
pořízení nového spotřebiče nebo za-
řízení, jako jsou televize, rádia, prač-
ky, ledničky, sporáky, baterie nebo 
mobilní telefony atp. Od loňského 
roku lze podobně na sběrném dvoře 
odložit i pneumatiky.

Ke splnění zákonem požadova-
né úrovně vytříděnosti (v roce 2025 
by měla obec dokázat vytřídit mini-
málně 60 % svých odpadů) se přibli-
žujeme velice pozvolným tempem.  

I když při porovnání loňských čísel 
a roku 2019, kdy se teprve připravo-
valo zavedení door-to-door systému 
svozu tříděných odpadů, je výsledek 
skoro neuvěřitelný – celkem 822 tun 
odpadu nemuselo skončit na sklád-
ce nebo být předáno k druhotnému 
využití, protože zkrátka nevzniklo. 
Další kroky jak vylepšit tento poměr, 
aby se nemusela v budoucnu platit 
pokuta za nedostatečné třídění, bu-
dou následovat. 

V polovině roku 2023 byl za-
veden pilotní projekt svozu gastro-
odpadu ze sídlišť, díky čěmuž se 
podařilo snížit produkci směsného 
komunálního odpadu o dalších 15 
tun. Roční potenciál je zde ale mi-
nimálně čtyřnásobný. Dále by bylo 
dobré započítávat biologicky rozlo-
žitelný komunální odpad z údržby 
městské zeleně nebo kovy odevzda-
né místními obyvateli ve výkupně 
surovin. V porovnání s ostatními ob-
cemi máme stále nadprůměrné hod-
noty u odkládání objemného odpadu 
na sběný dvůr. Zde se už osvědčilo 
omezení odkládaného množství na 
jednu tunu na osobu a rok.

Celkové náklady odpadového 
hospodářství činily v loňském roce 
18,8 milionu Kč včetně nákladů na 
úpravu kontejnerových stání a opra-
vy sběrného dvora. Čisté náklady 
na svoz a likvidaci odpadů byly 17,6 
milionu Kč. V přepočtu na občana 
města to činí 2.100 Kč, respektive 
1.967 Kč, což je o zhruba 120 Kč 
více než vloni. Ekvivalentně k tomu 
tak musel být zvýšen poplatek za 
systém odpadového hospodářství  
o 60 Kč na 900 Kč na občana a rok, 
aby se udržel podíl úhrady města 
ve výši cca 50 %. Příjmy do systé-
mu odpadového hospodářství byla 

představuje zejména výběr poplat-
ků (6,6 milionu Kč), 1,7 milionu Kč 
přispěl EKO-KOM a cca 150 tisíc Kč 
jsme získali prodejem papíru a kovů.  
V součtu tedy příjmy do rozpočtu 
činily cca 8,5 milionu Kč. Podobnou 
částku však musí obec ještě připolo-

žit, aby uhradila veškeré náklady na 
své odpadové hospodaření. 

Vzhledem k tomu, že systém 
odpadového hospodářství města je 
určen pouze pro nepodnikající fy-
zické osoby sídlící ve městě, a evi-
dentně jej využívali ve svůj prospěch 

i někteří drobní podnikatelé, bylo jim 
umožněno tzv. zapojení do systému 
nakládání s tříděnými odpady, a to 
za drobnou úplatu. Podrobnosti na-
leznete na webu města: www.mn-
hradiste.cz/radnice/mestsky-urad/
organizacni-struktura/okh/zapojeni-

-podnikajicich-osob-do-systemu-tri-
deni-odpadu.

Jan Mareš,
místostarosta města

ROZKVETLÝ 
A BEZPEČNÝ PARK

Věra Bělíková
Předmětem návrhu za cca 920 
tisíc Kč je celkové zvelebení 
parku u Domova Modrý kámen. 
Nová výsadba by měla zajistit, 
že park po většinu roku pokvete, 
úprava cest a mobiliáře zase to, 
že pohyb seniorů tu bude snad-
nější a bezpečnější. Z parku by 
se mělo stát příjemné místo se-
tkávání. Návrh měl velkou pod-
poru už v 1. ročníku Melounu.  

BEZPEČNOST HOUPAČKY 
PRO BATOLATA

Jana Jedličková
Herní prvky pro nejmenší děti 
na dětských hřištích ve městě 
chybí. Předmětem návrhu je 
doplnění houpaček pro děti od 
cca 8 měsíců, jež jsou určeny 
pro batolata, která už umí se-
dět. Certifikované herní prvky 
by mohly rozšířit nabídku vyžití 
na dvou hřištích, v lokalitě za 
zámkem a za Družbou, kde to 
prostorové podmínky umožňují.

OSVĚTLEME PĚŠINU  
NÁDRAŽÍ – KAŠTANKA

Maxim Maděra
Propojení mezi vlakovým nádra-
žím a kaštankou vzniklo před 
dvěma lety. Cesta od té doby 
nabízí rychlé spojení, zejména 
v zimě, kdy se brzy stmívá, je 
však poměrně tmavá, nepře-
hledná a na mnohé působí do-
konce nebezpečným dojmem. 
Předmětem návrhu je osvětlení 
cesty pomocí několika solárních 
lamp.

MURAL 
PRO HRADIŠTĚ

Jan Nohýnek
Velkoformátová malba (mural) 
na fasádě školní budovy na 
náměstí by do města přinesla 
jednak současné umění, zvýšila 
atraktivitu Mírové ulice a dotvo-
řila její atmosféru (v místě fun-
guje vícero zařízení pro děti a 
mládež). Návrh předpokládá vy-
tvoření zadání, cílené oslovení 
umělců a následně výběr vítěz-
ného návrhu za pomoci poroty.

KULIČKODRÁHA – 
ZÁBAVA PRO VŠECHNY

Jana Jedličková
V mírném svahu mezi bytovými 
domy v Lidické ulici by mohla 
vzniknout kuličkodráha o rozloze 
asi 20 m2, která nabídne zábavu 
jak individuálním návštěvníkům, 
tak organizovaným výpravám 
ze škol a školek, které by se tu 
mohly setkávat v rámci turnajů. 
Hřiště by bylo využitelné po celý 
rok. Očekávaná cena je cca 581 
tisíc Kč.

PSÍ PARK

Linda Žídková
Diskuse o vytvoření bezpeč-
ného prostoru pro venčení  
a socializaci psů ve městě již 
v minulosti několikrát probí-
hala a myšlenka měla řadu 
podporovatelů. Aktuální ná-
vrh počítá s oplocením části 
travnaté plochy na Salabce  
v sousedství Černé silnice, s 
instalací herních prvků pro psy 
a základního mobiliáře. Náklady 
cca 735 tisíc Kč.

MULTIFUNKČNÍ PLOCHA 
LHOTICE

Pavel Svatuška
Obyvatelé Lhotic by rádi opatřili 
současné mlatové hřiště upro-
střed obce, které svépomocí 
upravili v roce 2020, umělým po-
vrchem. Díky němu by se hřiště 
stalo využitelným pro více spor-
tů. Materiál by měl být nenároč-
ný na údržbu, hřiště by mělo mít 
vyznačené čáry na různé sporty. 
Návrh rovněž počítá s instalací 
jednoho basketbalového koše. 

ZPEVNĚNÁ CESTA 
DO HNĚVOUSIC

Miroslav Zezula
Cesta mezi poli od zámku smě-
rem do Hněvousic bývá často 
rozbahněná a následné vyšla-
pání cestiček komplikuje jízdu 
na kole či s dětským kočárkem. 
Návrh počítá se zpevněním 
cesty štěrkem a vytvořením tzv. 
štěrkového trávníku v úseku 
od ulice Za Zámeckou zdí na 
úroveň ulic Pojizerská a Mezi 
Alejemi, kde stojí stanice sdíle-
ných kol.

I v tomto případě si však město ná-
vrh cení – dojde k prověření, zda je 
možné přestavět současnou výtaho-
vou plošinu, která je v komunitním 
centru od jeho dokončení, na výtah. 
Realizace by pak byla možná po 
uplynutí doby udržitelnosti, která 
končí v roce 2025.

Hlasovat nepůjde ani pro Mohy-
lednu, smělý návrh úpravy lokality 
Na Mohyle mezi Dobrou Vodou a 
Lhoticemi. V biokoridoru, který mís-
tem prochází, nelze umisťovat žádné 
stavby. Pro centrální věž „výhledny“ 
pak jiné umístění není vhodné.

Už v této fázi je jasné, že parti-
cipativní rozpočet města má smysl. 
Jednak dává veřejnosti možnost při-
vést k životu vlastní projekty, jednak 
slouží pro vedení města jako zdroj 
inspirace. To ostatně potvrdil už 
první ročník, kdy byla ze tří desítek 
návrhů postupně realizována víc než 
třetina.

Se základními podrobnostmi  
o každém projektu se můžete sezná-
mit v sousedním přehledu, v úplnosti 
pak na webu Melounu. Před zaháje-
ním hlasování budete mít ještě mož-
nost přečíst si na webu či sociálních 
sítích města rozhovory s jednotlivý-
mi navrhovateli. 

Hlasování bude zahájeno  
v pondělí 27. května a potrvá dva 
týdny, do pondělí 10. června. Hlaso-
vat bude možné na webu Melounu 
a v mobilní aplikaci Munipolis. Letos 
budou koordinátoři usilovat ve spo-
lupráci se školami o větší zapojení 
školáků a také seniorů z Domova 
Modrý kámen a DPS.

Martin Weiss

ZÁCHRANA STUDNY
S RUČNÍ PUMPOU

Karel Hubač
Cílem návrhu je zastavit další 
chátrání studny ze začátku 20. 
století, která se nachází za bu-
dovou pošty na náměstí. Objekt 
prozkoumal restaurátor, který 
navrhuje jeho zajištění – zpev-
nění podkladu, statické zabez-
pečení a konzervaci pumpy. Ve 
hře je i kompletní rekonstrukce, 
jejíž náklady by ovšem překroči-
ly milion korun (což by zname-
nalo vyřazení z Melounu).

O tom, které projekty se 
podělí o milion korun, můžete 

rozhodovat i vy, pokud se 
zapojíte do  hlasování. To 

bude probíhat na webu www.
melounprohradiste.cz  
a v aplikaci Munipolis.

Mechanismus hlasování 
zůstává stejný jako v 1. 

ročníku – po udělení dvou 
kladných hlasů bude možné 
udělit jeden hlas záporný. 

Toto pravidlo má za cíl filtro-
vat potenciálně kontroverzní 

návrhy.

HLASOVÁNÍ ZAČÍNÁ
27. KVĚTNA 2024
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Květnová nabídka kina: filmy o Olympicu, zpěvačce 
Amy Winehouse, Marii Montessori či kocouru Garfieldovi
Dokument o skupině Olympic  
a Petru Jandovi natočila renomova-
ná dokumentaristka Olga Malířová 
Špátová (Karel, Magický hlas re-
belky, Věra 68) a má název Django. 
Velké britské jazzové zpěvačce Amy 
Winehouse je věnován hraný film 
Back to Black (inspirovaný názvem 
posledního alba zpěvačky) a zobra-
zuje nejen její hudební kariéru, ale  
i tragický životní osud poznamenaný 
anorexií, drogami a alkoholem. Ma-
ria Montessori byla italská lékařka  
a pedagožka, která celý život věno-
vala výuce postižených dětí. Její me-
toda se stala světoznámou a dodnes 
se používá jako alternativní způsob 
výuky pro všechny děti. Celovečer-
ní film Maria Montessori zachycuje 
dramatický a dojemný příběh jejího 
života. Vtipný, ale zároveň tragic-
ký snímek Club Zero ukazuje, jak 

zničující může být propagace tzv. 
zdravého stravování pro dospívající 
mládež, pokud ji provádí nebezpeč-
ná manipulátorka.

Z další filmové nabídky vybírá-
me titul Kaskadér s Ryanem Goslin-
gem v hlavní roli. Jde o romantické 

drama o muži, který ani po těžkém 
zranění nedokáže žít bez filmu,  
a hlavně bez své bývalé lásky, zná-
mé režisérky. Sportovní snímek Ri-
valové je z tenisového prostředí, ale 
kromě soupeření tenisového nabízí i 
soupeření v lásce. V hlavní roli uvi-

díte krásnou Zendayu. Fanouškům 
akčních filmů a Šíleného Maxe při-
nášíme poslední novinku režiséra 
George Millera Furiosa: Sága Šíle-
ného Maxe.

Pro děti uvedeme dvě nové po-
hádky – českou Princeznu na hrášku 
a animovaného kocoura Garfielda 
ve snímku Garfield ve filmu.

Nezapomínáme na opakování 
známých a navštěvovaných filmů, 
např. Jeden život, Napoleon a Tady 
Havel, slyšíte mě?

Dopolední středy mají na pro-
gramu české komedie Matka v trapu 
a Sladký život.

Vybírejte a přijďte! Těšíme se 
na vás!

Marcela Jindříšková,
Kino Mnichovo Hradiště

TAXI
Mnichovo 
Hradiště

Tel.: 

605 445 338

INZERCE

Tradice folklorního festivalu zachráněna!
Do Hradiště míří špičkové soubory i kapela Buty Ve čtvrtek 23. května přijďte sledovat zoufalé 

pokusy majitele a stálých hostů hospody  
U Krasavce o její záchranu před develope-
ry, kteří ji chtějí zbourat a postavit na jejím 
místě obchodní centrum. Jaký plán se zrodí 
v zoufalých hlavách našich hrdinů? Soutěž 

Miss krásy! Ale nečekejte, že se objeví hordy 
krásných žen – v okolí je jich totiž nedostatek. 

Naštěstí je však dostatek humoru a ironie, takže 
si připravte břišní svaly na pořádnou dávku smíchu  

a očekávejte nevídané soutěžící.

KRASAVCI

Vzhůru do divadla

V neděli 2. června se k nám vrací dramatizace 
úspěšné stejnojmenné prózy spisovatelky 
Ireny Douskové. Hrdinka příběhu, žákyně 
druhé třídy základní devítileté školy Helen-
ka Součková, nás zkoumavým i naivním 
pohledem osmiletého dítěte sugestivně pro-

vází tragikomickými roky husákovské norma-
lizace, tak jak se na počátku 70. let promítala 

do světa dětí i dospělých. Barbora Hrzánová za 
roli Helenky Součkové získala v roce 2003 Cenu Thá-

lie za mimořádný ženský jevištní výkon. Hrají: Bára Hrzánová, Libor Jeník, 
Jarmila Vlčková.

HRDÝ BUDŽES

Divadelní soubor Tyl Mnichovo Hradiště si 
pro nás připravil novou hru! Rudolf je od-
daný. Rudolf je vstřícný. Rudolf toho vydrží 
hodně. Ale pouze do doby, než se rozhod-
ne všechno změnit! V cestě za splněním 

jeho snu mu však stojí tři sestry, Karolína, 
Cecílie a Týna, které se jen tak nevzdají. Má 

to všechno totiž jeden háček. Aby Rudolf získal, 
co potřebuje, musely by sestry zemřít. Vyhraje Rudolf 

tento „souboj“? A co na to sestry, kterým doposud sloužil? Kdo bude nako-
nec tančit valčík? Černá tragikomedie, ve které nečekejte třeskutý humor ani 
litry krve. Hra inspirovaná úspěšnou předlohou z pera Wolfganga Kohlhaase  
a Rity Zemmerové, Ryba ve čtyřech. Představení má premiéru 4. června  
a reprízu 11. června.

VALČÍK NA ROZLOUČENOU 
ANEB KDO S KOHO!

V infocentru si můžete vyzvednout 
nové kulturní zpravodaje pro sezónu 
2024/2025. V nich najdete program 
divadla, koncerty a pohádky na dal-
ší rok, na které si můžete zakoupit 
abonentky za výhodnou cenu. Stá-
le jsou volná místa, stačí se doptat  
v kanceláři divadla. (bb)

Předplatné je v prodeji

INZERCE

...dokončení z titulní strany

Všechny folklorní soubory, které 
přijaly pozvání do Hradiště, spojuje 
několik charakteristik – především 
upřímná radost z pohybu, z krás-
ných lidových písní předávaných  
z generace na generaci, ze zdob-
ných krojů, ale společná je jim také 
až nakažlivá energie, dynamika  
a hrdost na tradici, jejímiž nositeli 
bez výjimky jsou.

Na podiu se představí DFS Ky-
tice z Prahy, který letos oslaví 30 
let od svého založení. Soubor tvoří 
děti a mládež do 16 let, půjde tak  
o podívanou plnou života. Příležitos-
tí slyšet v akci tradiční české dudy 
obvykle mnoho nebývá, na festiva-
lu jejich zvuk představí Dudáci ze 
Strakonic. Z moravskoslezského 
pomezí, konkrétně z Orlové, přijede 
spolek Olšina. Ten zpracovává ře-
meslnické, milostné i havířské písně 
a tance, svatební zvyky i vojenské 
písně a jeho vystoupení se vyzna-
čují zemitým humorem, ale také 
křehkou lyrikou. Folklorem Pojizeří, 
Podještědí a Podkrkonoší se zabývá 
FS Nisanka, oceňované uskupení 
vystupuje v tradičních krojích, lido-
vou kulturu se ale snaží zprostředko-
vávat v takovém pojetí, aby oslovila 
i současného diváka. Středočeské 
tradice představí Jarošovci z Mělní-

ka, kteří se k folkloru staví moderně  
i přesto, že jejich soubor má za 
sebou už 75 let existence. Výčet 
folklorních souborů uzavírají bratři 
Patrik a Hynek Hradečtí z Domažlic, 
muzikanti a oceňovaní zpěváci, kteří 
patří v rámci oboru k české špičce. 
Oba bratři se od folkloru propraco-
vali až do světa opery a muzikálu, 
na folklor však ani v nejmenším ne-
zanevřeli. Pravidelným účastníkům 
Pojizerského folklorního festivalu je 
bratrské duo dobře známé, do Poji-
zeří míří už potřetí.

Folklorní vystoupení budou pro-
ložena hudebními bloky, o které se 
postarají Zvonky, kapela GMH nebo 
trio Holkytonk. Pro děti bude v Míro-

vé ulici přichystána dětská zóna. Na 
večer pak organizátoři zajistili jedi-
nečný folkový Jablkoň a jako vrchol 
celého dne kapelu Buty, proslulou 
pohodovými songy s vtipnými texty.

Samostatnou kapitolou folklor-
ního festivalu bude občerstvení. 
Těšit se můžete na bezmála čtyři 
desítky stánků, nabídku tří vinařství, 
dobroty z grilu, pestrou nabídku Ko-
čičího kabinetu, pivo a také tematic-
kou barmanskou show.

Pojizerský folklorní festival po-
kládá letošním ročníkem v Mnichově 
Hradišti základ nové tradici. Buďte  
u toho v sobotu 18. května i vy!

Martin Weiss

Komunitní centrum 
získalo ocenění

První ročník Mladoboleslavské ceny 
za architekturu, jejímž generálním 
partnerem je Nadační fond ŠKODA 
AUTO, zná vítěze. Odborná porota 
vybrala z přihlášených staveb reali-
zovaných v posledních letech 11 fi-
nalistů. Hlavní cenu získaly nakonec 
dva počiny – Ambulantní budova Kli-
niky Dr. Pírka v Mladé Boleslavi (ar-
chitekti Martin Rajniš a David Kubík) 
a Komunitní centrum Mírová v Mni-
chově Hradišti (Projektil Architekti 
s.r.o.). Dalších pět projektů získalo 
ceny za výjimečný počin. Mezi nimi 
také mnichovohradišťský přestupní 
terminál veřejné dopravy a objekt 
Kafé Ořech. Hradiště tak ukázalo, 
že se vedle řady jiných kvalit může 
pochlubit také inspirativní architektu-
rou. (wes) 

Na sklenku vína 
s Janem Pirkem

V předvečer folklorního festivalu 
organizátoři každoročně zvou na 
besedu se zajímavou osobností, 
se kterou se mohou zájemci se-
tkat nad sklenkou vína z široké 
nabídky Víno Hruška. Letošním 
hostem bude světoznámý kar-
diochirurg Jan Pirk, jenž má na 
kontě více než tři stovky úspěš-
ných transplantací srdce, tisíce 
dalších operací a jenž byl po 
léta v čele pražského IKEMu.  
V městském divadle v Mnichově 
Hradišti se jej můžete v pátek 17. 
května zeptat i vy na všechno, co 
vás bude zajímat. 
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Betlémový host
Začíná jaro, které chvílemi připo-
míná léto a v truhlářské dílně už 
myslíme na zimu, Vánoce a vánoč-
ní jarmark. Na něm bychom opět 
chtěli představit návštěvníkům nový 
kousek betlému a několik nových 
postaviček. Jak taková nová posta-
vička vzniká? Nejprve sbíráme od 
návštěvníků nápady, kterého človíč-
ka nebo kterou budovu máme přidat. 
Potom následuje oslovení hosta,  
a pokud souhlasí s umístěním své fi-
gurky na betlému, pozveme ho mezi 
nás na besedu. 

Přesně do této fáze našich bet-
lémových prací jsme se dostali. Od-
ložili jsme nářadí, přestali jsme vrtat 
a brousit, uklidili jsme pracoviště  
a sesedli jsme se k jednomu velké-
mu stolu, do jehož čela usedl jeden  
z pozvaných hostů, sokol Aleš Rych-
lý mladší. Nejen, že přišel v kroji, ale 
přinesl také různé fotografie a model 
sokolovny, jak by měla být opravena. 
Aleš zmínil i své kolegy a nejraději 
by byl na betlému i s ostatními soko-
ly. No uvidíme, jak nám půjde práce 
od ruky. Teď nás ale zajímalo, kdo že 
jsou ti sokolové? 

V dnešní době má asi většina 
z nás spojeného sokola s postavou 
cvičence a sportovce. Aleš nám vy-
světlil, že tomu tak je, ale je to jen 
jedna strana mince. Podle hesla 
„ve zdravém těle zdravý duch“ byl 
vždy Sokol organizací všeobecně 
prospěšnou. Sokolové pozvedali 
národní hrdost a vlastenectví ve vá-
lečných letech, byli při vzniku Čes-
koslovenské republiky, zažívali útlak 
od fašistů i komunistů, ale vzdát se? 
To nikdy! I dnes se sokolové účastní 
kulturních akcí a slavností. Všimli 
jste si, jak sokolové pokládají kytice 
na významná místa třeba při výročí 
vzniku republiky? V Mnichově Hra-
dišti to dělá dost často právě Aleš 
Rychlý. Aby věděl, jak má správně 
postupovat, byl se učit přímo u členů 
Hradní stráže. 

Jaké další hosty jsme vyzpoví-
dali? To si zatím necháme jako pře-
kvapení. Držte nám palce, ať nám 
jde práce dobře od ruky.

Dana Nováková,
Jednota bratrská

Jarní písnička 2024 je za námi! 
Na 14. ročníku festivalu Mnicho-
vohradišťská jarní písnička si letos 
během tří koncertů zazpívalo kolem 
čtyř set zpěváků z 15 pěveckých 
sborů. Koncerty měly skvělou at-
mosféru a končily vždy takzvaným 
závěrečným „masakrem“, kdy se na 
pódium snažili „nacpat“ všichni zpě-
váci, aby si na závěr zazpívali jednu 
společnou písničku. Všechny sbory 
podaly výborné výkony, a také naše 
čtyři domácí sbory byly, nutno říci, 
vynikající.

Po každém koncertu následova-
la povedená afterparty, přizpůsobe-
ná věku účastníků. Zpěváci koncert-
ních sborů si užili videodiskotéku  
s občerstvením, mladší děti zase 
pohádku Štěpánova kouzelného di-
vadla. Zpěváci smíšených sborů se 
o zábavu postarali sami – vytvořili 
improvizovanou kapelu, hráli na ky-
tary, klávesy, housle, flétny, cajony 
nebo ukulele, zpívali i tancovali.

Festival by se nemohl konat bez 
pomoci našich sponzorů. Proto dě-
kujeme městu Mnichovo 
Hradiště za celoroční 
podporu a drobné dár-
ky sbormistrům, Kofole 
za nápoje pro všechny 
účastníky, COOPu za 
sladké odměny zpěvá-
kům, Květince Aleny 
Mrázové za květiny pro sbormistry, 
Řeznictví Dvořák za dobroty na af-
terparty smíšených sborů. 

Velký dík patří také rodičům 
našich Zvonků za skvělý raut bě-
hem diskotéky a všem, kteří nám 

v průběhu festivalu 
pomáhali s organizací  
i úklidem. 

Těšíme se na příš-
tím ročníku Mnichovo-
hradišťské jarní písničky 
na shledanou!

Alena Hejlová,
Zvonky Získejte až 70 tisíc na 

podzimní výsadbu stromů
Díky grantové výzvě Sázíme bu-
doucnost od Nadace Partnerství 
můžete získat až 70 tisíc korun na  
podzimní výsadbu stromů. Výzva se 
zaměřuje na zapojení širší veřejnosti 
do sázení stromů ve volné krajině. 
Cílem je přispět k adaptaci na změ-
nu klimatu a podpořit zadržování 

vody v krajině. Grant nabízí pokrytí 
nákladů na výsadbu, péči o stromy 
po dobu tří let, odborný dohled nebo 
finance na nezbytný materiál, nářadí 
či dopravu. 

Příjem žádostí poběží do 31. 
července 2024 na www.nadacepart-
nerstvi.cz/granty. (mk)

Díky za příkladnou péči!
Řada pravidelných i příležitostných 
návštěvníků mnichovohradišťského 
hřbitova bývá okouzlena jeho maleb-
nými zákoutími a množstvím zeleně. 
„Zdejší urnový háj je vždy obdivován 
pro bezchybnou úpravu živých plotů, 
které, střižené jak podle pravítka, 
bez metru či jiných pomůcek, zde 
tvoří až jakési velké zelené bludiště,“ 
říká Martina Bachová, správcová 
hřbitova. Velkou zásluhu za úprav-
nou podobu hřbitova má firma Těžex 
s Lubošem Dvořáčkem v čele.

Správce městské zeleně se 
údržbě zeleně na hřbitově věnuje 
jednak před dušičkami, kdy zastři-

huje až 1,5 kilometru živých plotů, 
jednak v předjaří, kdy upravuje vyšší 
sloupcovité túje v horní části hřbito-
va. I těch je více než sto. Samotné-
mu zástřihu předchází zakrytí hrobů 
a hned poté úklid. Obdobná péče je 
věnována i hřbitovu ve Veselé.

Právě za příkladnou péči  
o místo posledního odpočinku mno-
ha Hradišťáků by Těžexu a Luboši 
Dvořáčkovi rádo poděkovalo hned 
několik čtenářů Kamelotu, kteří se 
na redakci obrátili. Odvedená práce 
je v tomto případě tou nejlepší vizit-
kou.

Martin Weiss

Lékař Jan Krbušek oslavil 16. dubna 
2024 své 101. narozeniny. Nejstarší 
obyvatel Mnichova Hradiště se na-
rodil v Praze Nuslích. V dětství se 
věnoval skautingu, a to přímo pod 
vedením legendárního Jaroslava 
Foglara. Už během studia na gym-
náziu se začal zajímat o medicínu  
a ještě před maturitou se začal při-
pravovat na kariéru lékaře. Za války 
byl zaměstnán jako pomocný děl-
ník v neratovické Spolaně a hned 
po konci války nastoupil studium 
medicíny. Promoval v roce 1950, 
kdy se rovněž oženil se svou cho-
tí Jiřinou. Přes Frýdlant, Jilemnici  
a Havlíčkův Brod se Jan Krbušek 
dostal do Mnichova Hradiště, kde 
pracoval jako pediatr až do roku 
1992. Vedle toho byl dlouhá léta ve-
doucím lékařem mnichovohradišťské 
polikliniky. V pediatrické praxi jej po 
odchodu do penze nahradil jeho syn 
David. Pane doktore, přejeme vše 
nejlepší a hodně zdraví. (wes)

V Hradišti jsme přivítali jaro na faře
V neděli 24. března uspořádal spo-
lek Žijeme pro Hradiště již tradiční 
Vítání jara. Akce proběhla ve spo-
lupráci s mnichovohradišťskou Řím-
skokatolickou farností v prostorách 
farní zahrady. A protože počasí ještě 
úplně jarní nebylo, program probíhal 
především ve velké stodole a rovněž 
i v bývalé kočárovně, nedávno citlivě 
zrekonstruované pro potřeby komu-
nitních akcí. 

Program byl připraven zejména  
pro malé obyvatele našeho města, 
ale i mnozí rodiče či prarodiče si rádi 
dozdobili perníčky, které napekly 
členky spolku. Jak je co nejkrásně-
ji zkrášlit předváděly dvě šikovné 
dámy, které to s cukrovou polevou 
uměly opravdu precizně. Velikonoce 
si nelze představit bez zdobených 
vajíček – děti všeho věku si jich po 
svém pomalovaly a nazdobily po-
stupně mnoho desítek. A ve velkém 
se pletly pomlázky – ti, kteří uměli 
správně uplést osm prutů do podo-
by správné velikonoční pomlázky, 

předváděli, učili jak správně zaplétat 
a nakonec často i celou pomlázku 
zájemcům upletli. 

Domů si mnozí s pomlázkou 
odnášeli i misky se zasetým osením. 
V předjarní teplotě přišlo vhod jak  
sladké občerstvení tak především  

teplý čaj a svařené víno. Odhadem 
dorazilo na dvě stě velkých i malých 
návštěvníků, domů snad odcházeli 
všichni spokojeni.

Pavel Sosnovec, 
Žijeme pro Hradiště

Jan Krbušek oslavil 
101. narozeniny

Více než dvě tuny odpadu a záhada u Veselé
Máme za sebou další ročník akce 
Ukliďme Česko. Dobrovolníci se 
do sběru odpadu ve vybraných lo-
kalitách pustili v sobotu 6. dubna. 
Pytle jako vždy poskytla společnost 
Compag Mladá Boleslav, další pyt-
le a rukavice nám zaslal celostátní 
organizátor a část těchto potřeb 
jsme ještě dokoupili. Do úklidu se 
přihlásily všechny místní části s vý-
jimkou Hradce a Veselé. Přímo ve 
městě uklízeli hasiči, skauti, Klub 
českých turistů a nově se zapojili  
i zahrádkáři Na Kamenci a zaměst-
nanci firmy DB Schenker.  

V době uzávěrky Kamelotu ještě 
nebyly k dispozici přesné údaje, ale 
zúčastnilo se minimálně 150 lidí, kte-
ří nasbírali zhruba 2,3 tuny odpadu. 

Největší množství odpadu (800 
kg) se podařilo odstranit v lesopar-
ku, kde se vlastníci zahrádek v ulici 
Na Kamenci rozhodli vyčistit stráň 
za zahrádkami svažující se směrem 

k Jizeře, za nimi následoval Sychrov 
a Olšina, kde se již tradičně k úklidu 
připojili obyvatelé Domova pod Ska-
lami. V pondělí 15. dubna se k úklidu 
připojilo i místní gymnázium v počtu 
198 lidí. Svoz pytlů průběžně zajiš-

ťovala společnost Compag Mladá 
Boleslav pod vedením pana Rympla. 

Složení vysbíraného odpadu 
bylo podobné jako v minulých le-
tech. Kromě směsného odpadu to 
byly především plasty a plechovky, 

hodně bylo i pneumatik. Ale našly se 
i dva záchody, stará pračka, jedna 
lyže, palivová nádrž i uhynulý zajíc. 
Nepochopitelné jsou nálezy igelito-
vých tašek plných lahví od alkoholu, 
a to v lese v Podolí a u sychrovské 
Pazderny, nebo 20 párů bot v příko-
pě u silnice na Hoškovice. 

Řešili jsme a stále řešíme  
i jednu záhadu u Veselé. Za že-
lezničním přejezdem směrem na 
Mladou Boleslav se v poli u silnice 
objevují rozházené odpadky. Kdy-
koliv jsme je nechali uklidit, po čase 
se na stejném místě objevily znovu.  
V rámci akce se v sobotu jedna rodina  
z Veselé rozhodla místo uklidit, ale už  
v pondělí tam byly odpadky zase. Po 
jejich uklizení neuplynul ani týden  
a je tam pytel s odpadem opět, stále 
na stejném místě... 

Dana Stránská,
Odbor kom. hospodářství MěÚ

Do akce Ukliďme Česko se zapojili mimo jiné také skauti.
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Příběhy našich sousedů: tým z Hradiště zpovídal Libora Hörbeho
Závěrečná prezentace projektu 
Příběhy našich sousedů Mladobo-
leslavsko se uskutečnila v pondělí 
18. března v zaplněné aule Ob-
chodní akademie v Mladé Boleslavi. 
Osm školních týmů ze základních  
a středních škol z Mladé Boleslavi  
a Mnichova Hradiště představilo 
svého pamětníka svými slovy a pro-
mítnutými fotografiemi a následně 
bylo přehráno sedm audioreportáží 
a jedna videoreportáž.  Návštěvníci 
díky prezentaci týmů prožívali udá-
losti 2. světové války, dobu nesvo-
body po Únoru 1948 i sovětskou 
okupaci v srpnu 1968 a její důsledky. 

Tým z boleslavské Střední 
zdravotnické školy vyprávěl o celo-
životní sokolce Václavě Buriánové  
z Benátek nad Jizerou, která se kvůli 
šíření textu „Studentské rezoluce“ 
dostala v roce 1957 na tři měsíce 

do vězení. Tým mladoboleslavské  
5. ZŠ originálním způsobem spo-
jeným s prezentací namalovaných 
obrazů popsal osudy Miroslava 
Čubana, který prožil bombardování 
Mladé Boleslavi v květnu 1945 a so-
větskou okupaci v srpnu 1968. Stu-
denti gymnázia v Mnichově Hradišti 
na příběhu technika a spisovatele Li-
bora Hőrbeho připomněli, že aktivity 
v době listopadu 1989 nebyly bez 
rizika. Tým z Masarykovy ZŠ v De-
bři vylíčil osudy Marie Janouškové  
z Hrdlořez na konci 2. světové vál-
ky, jejíhož souseda Němci zastřelili  
a jejíž rodina se před vojáky dva dny 
schovávala ve sklepě. 

Tým boleslavského Pekařova 
gymnázia prostřednictvím skvěle 
zpracované videoreportáže připo-
mněl osudy Milana Klipce, které-
mu slibně se rozvíjející zpěváckou  

Přijímání žáků do 6. tříd
Jako každý rok, tak i letos, se do 
budoucích 6. ročníků našich zá-
kladních škol hlásí žáci z mimohra-
dišťských škol. O přijímání žáků do  
6. tříd se bude však moci rozhodnou 
až poté, co bude znám počet žáků, 
kteří odcházejí na osmiletá gymná-
zia a jiné ZŠ. Kapacity na školách 
jsou omezené, a proto je možné 
volná místa nabídnout až po zveřej-
nění výsledků přijímacích řízení na 
osmiletá gymnázia. 

Na ZŠ Sokolovská mohou být 
pro školní rok 2024/2025 otevřeny 
maximálně dvě třídy 6. ročníku, ZŠ 
Studentská má v letošním školním 
roce v 5. ročníku naplněné dvě třídy 
a ve školním roce 2024/2025 může 
otevřít třídy tři.

Formuláře pro podání žádostí  
o přijetí na obě školy najdete už 
nyní na jejich webových stránkách. 
Termín pro podání žádosti je u obou 
škol stejný, a to od 1. května do 10. 
května 2024.

Přijímání mimohradišťských 
žáků do 6. tříd místních základních 
škol se řídí třemi kritérii: přednost 

mají žáci s místem trvalého pobytu 
v obcích ORP Mnichovo Hradiště, 
jejichž sourozenec je již žákem kon-
krétní základní školy, následují žáci 
s místem trvalého pobytu v obcích 
ORP Mnichovo Hradiště, kteří ne-
mají sourozence na konkrétní škole, 
poté ostatní žáci. Rozhodujícím kri-
tériem pro kladné vyřízení žádosti 
o přestup není datum podání. Jed-
notlivé žádosti budou posouzeny do 
30. května 2024. Rozhodnutí o přijetí 
bude zveřejněno na vývěskách škol, 
kde budou místo jmen dětí uvedena 
registrační čísla (ta rodiče obdrží  
v odpovědi na žádost o přijetí).

Uvědomujeme si, že rodiče ne-
trpělivě čekají na informaci o přijetí 
či nepřijetí jejich dětí do 6. tříd. Rádi 
bychom vyhověli všem a tuto infor-
maci rodičům dali. Bohužel, kapacita 
škol je omezená a je potřeba počkat 
na výsledky přijímacího řízení na os-
miletá gymnázia. 

Klára Karásková,
Odbor sociálních věcí 

a zdravotnictví MěÚ

V parčíku před gymnáziem podpoří piknikem pěstitele
V sobotu 11. května se v Mnichově 
Hradišti uskuteční komunitní piknik 
na podporu pěstitelů ve světě – Fé-
rová snídaně. Mnichovo Hradiště se 
tak přidá k více než stovce míst, kde 
se ve stejný čas sejdou tisíce lidí, 
aby vyjádřily svůj zájem o pěstite-
le v zemích Afriky, Asie a Latinské 
Ameriky. Ti za svoje kakao, kávu 
nebo banány dostávají velmi málo 
zaplaceno a musejí čelit dopadům 
klimatické změny. 

Na to reaguje systém Fairtrade. 
Pěstitelé si díky němu mohou vlastní 
prací vydělat na důstojný život. Za 
své plodiny dostávají odpovídající 
výkupní cenu a navíc fairtradový 
příplatek. Na polích a plantážích tak 
nemusejí pracovat jejich děti a pěs-
tování může být šetrné k přírodě.

Princip Férové snídaně je jedno-
duchý. Účastníci si v košíku přinesou 
výrobky s certifikací Fairtrade. Může 
to být káva, čaj nebo pomerančový 
džus. K tomu fairtradové banány 
nebo čokoládové müsli, bábovka  
s fairtradovým kakaem a cukrem.  
V rámci odpovědné spotřeby mů-

žeme tyto výrobky doplnit o bio  
a lokální produkty, abychom podpo-
řili i místní farmáře. 

„Ačkoliv loňské květnové po-
časí bylo chladné, i tak přilákala 
akce na podporu dobrých životních 
podmínek pro pěstitele ve světě 44 
zájemců z řad studentů GMH, jejich 
pedagogů či náhodných kolemjdou-
cích. Stoly byly plné dobrot v podo-
bě pomazánek z lokálních surovin, 
vynikajících buchet, palačinek, se-
mínkových krekrů, oříšků, křížal, 
fairtradové čokolády a banánů či 

kávy nebo bylinkového čaje. Kromě 
skvělého jídla se všichni přítomní 
skvěle bavili, přítomné děti se pak 
mohly oddávat různým společen-
ským hrám, badmintonu či malování 
křídami na chodník. Letos by mohly 
přítomné děti či studenti křídami na-
malovat vzkazy pěstitelům,“ popi-
suje Markéta Tomášová, která akci 
organizuje v Mnichově Hradišti.

Férová snídaně se v Česku 
koná již po třinácté, vždy druhou 
květnovou sobotu na Světový den 
pro Fairtrade. V Mnichově Hradišti 

proběhne od 9:30 do cca 11 hodin 
v parčíku před Gymnáziem MH  
(v případě deště uvnitř gymnázia). 

„Férová snídaně je největší 
česká akce na podporu odpovědné 
spotřeby. Organizaci tohoto komu-
nitního pikniku zajišťují dobrovol-
níci: studenti, pedagogové, faráři 
nebo skauti. Díky jejich zapojení se 
loni sešlo na celkem 159 místech 
republiky přes 6600 lidí. Fairtrade 
není pouze certifikační systém, ale 
globální hnutí, které spojuje milio-
ny pěstitelů v zemích Afriky, Asie  
a Latinské Ameriky s miliony aktiv-
ních spotřebitelů,“ uvádí Stanislav 
Komínek z organizace Fairtrade 
Česko a Slovensko, která akci ko-
ordinuje. 

Podrobné informace k letošní 
snídani jsou průběžně aktualizová-
ny na webových stránkách www.
ferovasnidane.cz či na facebookové 
stránce www.facebook.com/ferovas-
nidane. 

Markéta Tomášová, 
Gymnázium Mn. Hradiště

Vostrovní Fler jarmark
Přijďte si užít příjemný den na krás-
né místo na Vostrově v Mnichově 
Hradišti. Užijte si den plný řemesl-
ných stánků nabízejících originální 
zboží, loutkové pohádky pro všech-
ny věkové kategorie od Rudy Han-
cvencla a Čmukařů. Pro děti jsou 
připraveny zábavné dílničky a pro 

všechny skvělé jídlo a pití. Parkování 
zdarma přímo na místě. Jarmark se 
koná 11. května od 9 do 17 hodin. 
Těšíme se na vás! Více informací 
na našem facebooku Vostrovní Fler 
jarmark. Pozvěte i známé.

Věra Kvapilová

Co nám jaro přináší
Po Velikonocích jsme se v naší ma-
teřské škole začali věnovat tématu, 
co nám přináší jaro.  

S jarem se probouzí příroda  
a zvířatům se rodí mláďátka. Všech-
ny třídy měly možnost navštívit 
dvoreček se zvířátky u pana učitele 
Kancnýře. Ten je poutavým vyprá-
věním seznámil se svými domácími 
zvířátky a mláďátky. Děti viděly ho-
luby, králíky, slepice i malá kuřátka  
a slyšely, jak slepička volá, že snesla 
vajíčko. Ještě teplá a malinká kuřát-
ka si mohly všechny děti prohlédnout 
a osahat. Nejstarší děti si udělaly 
vycházku na farmu Přestavlky. Pro-
hlídku farmy a ukázku narozených 
kuřátek a kachňátek pro děti připra-
vila paní Prýmková. Nejmladší děti 
navštívily zahradnictví paní Mrázové 
a odnesly si kytičky, které si zasadily. 
Teď jim zdobí okna třídy. Tímto všem 

děkujeme za krásné prohlídky a ná-
zorné ukázky. 

Na zahradě nás navštívil ornito-
log s ukázkou dravce a přivedl dě-
tem také ukázat mysliveckého psa. 
Děti zaujalo, že dravci mohou vidět 
mravence i na špičce věže kostela,  
a proto mají zvláštní čepičky na 
očích. Dravce i pejska si děti mohly 
pohladit a vyfotografovat se s nimi.

Těšíme se na jarní výlety za po-
znáváním přírody a na oslavu Dne 
Země, která se již připravuje na naší 
zahradě.

V závěru chceme poděkovat 
základní umělecké škole za pozvá-
ní na muzikál Mauglí a všem, kteří 
muzikál připravili, nacvičili a v muzi-
kálu vystupovali. Byl to pro nás i děti 
zážitek.

Michaela Novotná,
Mateřská škola Mírová

Návštěva z Bavorska

V roce 1992 se stalo Franz-Ludwig-
-Gymnasium v bavorském měs-
tě Bamberk partnerskou školou 
mnichovohradišťského gymnázia. 
Začaly tak každoroční výměnné 
pobyty. Když ale přišla covidová 
pandemie, nastala pětiletá odmlka. 
Začaly být obavy, zda se vzájemné 
vztahy nepřerušily a zda se podaří 
opět navázat na předešlé zkušenosti  
a zvyklosti. Naštěstí se vše obnovilo  
a s velkým potěšením jsme v do-
provodu dvou zkušených pedago-
žek přivítali dvacet žáků. Strávili  
v našem městě a blízkém okolí té-
měř týden (od 16. do 22. března) 
plný zážitků v hostitelských rodinách 
a v rámci společného programu. 

Velký prostor byl během pobytu 
věnován aktivitám, které vedly ke 
vzájemné komunikaci mezi part-
nery v německém nebo anglickém 

jazyce. Čtvrteční odpoledne bylo 
věnováno společné práci na hudeb-
ně-výtvarném projektu, ta přinesla 
opravdu skvělé výsledky. Za pozná-
ním a pobavením vedly návštěvy 
IQLANDIE v Liberci a Škoda Muzea 
v Mladé Boleslavi či procházka his-
torickými místy Prahy. Nezapome-
nutelným zážitkem prý bylo pro naše  
hosty zhlédnutí představení v diva-
dle Image, jedné z pražských scén 
černého divadla.

To nejcennější na celé akci jsou 
navázaná nová přátelství, rozzáře-
né tváře účastníků, dojaté výrazy  
v obličejích při závěrečném louče-
ní a následné pozvání našich žáků  
k návštěvě Bamberka v měsíci dub-
nu.

Zuzana Břoušková,
Gymnázium Mnichovo Hradiště

a hereckou kariéru v pražském di-
vadle Rokoko zastavila normaliza-
ce. Tým z mladoboleslavské 4. ZŠ 
představil bývalého stíhacího pilota 
Emila Přádného, který v květnu 1945 
zažil bombardování Mladé Boleslavi 
a byl svědkem zastřelení třináctileté 
školačky Mileny Hážové. Další tým 

z téže školy vyprávěl o Marii Pul-
dové, jejíž tatínek byl popraven za 
svoji účast v protinacistickém odboji. 
Studenti boleslavského osmiletého 
gymnázia představili Lucii Veselou, 
kterou přežila pád sovětské stíhač-
ky přímo na náves v Čisté v červnu 
roku 1983. 

V únoru jsme se zúčastnili výle-
tu do iQLandie – v rámci výhry 
v loňském projektu „Pěšky do školy“. 
Jeli jsme autobusem do Liberce, kde 
jsme došli k zajímavé budově, tam 
nás před vchodem přivítala socha 
Alberta Einsteina. Budova měla 
několik pater a každé bylo jinak za-
měřené, například na matematiku, 
chemii, přírodní živly atd. Vyzkou-

Na výletě do iQLandie
šeli jsme spoustu her a zábavných 
věcí a dozvěděli se hodně informací  
o lidském těle a naší planetě. Nej-
více se nám líbila barevná fontána  
s hudbou a projekcí. Bylo to super  
a rádi bychom si do iQLandie vyrazili 
i s rodiči. 

Žáci 8. a 9. ročníku, 
speciální třída ZŠ Švermova

Přítomni byli i pamětníci a jejich 
příbuzní. Každý tým svému pamětní-
kovi poděkoval a předal mu kytici. Za 
Post Bellum pozdravil přítomné Petr 
Uhrík, vedoucí rozvoje vzdělávacích 
programů. Akci navštívil rovněž za-
stupitel Středočeského kraje a po-
slanec Ondřej Lochman.  

Přestože je tento projekt ne-
soutěžní a neurčuje se pořadí jed-
notlivých týmů, dvoučlenná porota 
(novinářka Zuzana Zelenková se pro 
nemoc omluvila) dala týmům zpět-
nou vazbu. Pedagožka Alžběta Sa-
kařová z Podještědského gymnázia 
v Liberci i historik Muzea Mladobo-
leslavska Jakub Procházka ocenili 
práci všech týmů. 

Nechybělo ani poděkování pe-
dagogům – vedoucím týmů. Ředitel-
ka mnichovohradišťského gymnázia 
Lenka Sosnovcová při něm zdůraz-

nila záslužnost této aktivity, kterou 
žáci i učitelé dělají ve volném čase.

Při prezentaci vládla dobrá at-
mosféra, kterou podpořil svým mo-
derováním Luboš Dvořák ze Signál 
rádia v Mladé Boleslavi. Poděkování 
patří i ředitelce Obchodní akademie 
paní Renátě Vícové, která v prosto-
rách auly umožnila konání této akce. 
V závěru nezbývá než poděkovat 
městu Mladá Boleslav a Středo-
českému kraji, kteří projekt Příběhy 
našich sousedů finančně podpořili.

Zájemci si mohou výsledky prá-
ce jednotlivých týmů prohlédnout, 
poslechnout a zhlédnout na webu 
projektu (www.pribehynasichsouse-
du.cz/mladoboleslavsko/mladobole-
slavsko-2023-2024).

Michal Šimek, 
koordinátor projektu
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KOMENTÁŘE A NÁZORY

Dne 7. května tomu bude již 10 
let, kdy nás navždy opustil Daniel 
Ženíšek (1975–2014). Narodil se  
s dětskou mozkovou obrnou a byl 
na vozíku. Přesto se snažil vše-
možně začleňovat do společen-
ského života – podílel se na organi-
zování pobytů pro handicapované, 
angažoval se v komunální politice, 
upozorňoval na nedostatky v bez-
bariérovosti veřejných míst… Měl 
i určitý umělecký talent – zkoušel 
hrát v kapele, daleko více se však 
proslavily jeho verše, které v 90. 
letech vycházely v mnichovohra-
dišťském zpravodaji Echo a v roce 
2000 spatřily světlo světa dokonce 
v knižní podobě, ve sbírce Dívka  
z obrázku. Projevily se snad v Da-
novi geny jeho předka, známého 
mnichovohradišťského malíře, fo-
tografa, ale také básníka a literáta 
Bedřicha Ženíška (1872–1930)?

Nikdo není černobílý, a tak 

Vzpomínka na Dana Ženíška

Dana kromě vyjmenovaných úcty-
hodných aktivit občas provázela 
pověst bohéma a rebela. Přesto 
věřím, že většina z nás, kteří ho 
znali, na něj vzpomíná jen v dob-
rém.

Petr Novák

Vedení Středočeského kraje navští-
vilo 26. března naše učiliště v Hu-
bálově. V doprovodu ředitele školy 
Miroslava Kolomazníka si školu  
i dílny prohlédla nejen paní hejt-
manka Petra Pecková, ale i členové 
rady kraje Jiří Snížek, Karel Bendl  
a Milan Vácha. Setkání se zúčastnil 
také starosta Mnichova Hradiště Jiří 
Plíhal, druhý místostarosta Ondřej 
Lochman a starosta Loukovce Milan 
Hanzl s místostarostkou Pavlínou 
Šperkovou.

Paní hejtmanka si vyzkoušela 
některé práce v rukodílně a také se 

Při návštěvě maminky jsem v Li-
dické ulici vyfotografoval kvíčalu. 
Když jsem se jí o tom zmínil, po-
znamenala, že hned vedlejší ulice 
– dnes Boženy Němcové – se jme-
novala Kvíčalova. Nikoli Kvíčalová, 
jak by se snad nabízelo, nýbrž 
Kvíčalova. Hned jsem se podíval, 
po kterém Kvíčalovi nesla jméno. 
Šlo o klasického filologa a peda-
goga Jana Kvíčalu (1834 – 1908), 
který se nenarodil nikde jinde než 
v Mnichově Hradišti.

Velký časový odstup význam 
většiny osobností stírá a upadají 
do zapomnění. V případě prof. 
Kvíčaly je to ale velká škoda. Jistě 
ne náhodou se ocitl v pomyslné 
„galerii elity národa“, kterou na 
svou titulní stranu umisťoval časo-
pis Světozor. Kvíčalův portrét od 
Josefa Mukařovského najdeme na 
titulu 34. čísla roku 1880 a uvnitř 
pak článek popisující jeho dosa-
vadní činnost. Ta byla již tehdy 
úctyhodná, ale ještě mnoho měl 
před sebou.

Jen ve zkratce: Jan Kvíčala 
se narodil 6. května 1834. V letech 
1852 až 1855 studoval na praž-
ské Karlo-Ferdinandově univerzitě 
filologii a srovnávací jazykovědu 
a po dalších studiích v Bonnu  
i vyučování na gymnáziích se zde 
stal roku 1859 mimořádným a roku 
1867 řádným profesorem. Zabý-
val se zejména řeckou a římskou 
literaturou – překládal Hérodota  
a Sallustia a napsal vědecké stu-

Není kvíčala jako Kvíčala
die o Platónovi, Homérovi, Sofo-
klovi či Vergiliovi. 

„Neobyčejná bystrost a dů-
myslnost úsudku, jež spisy jeho 
pro kritiku a výklad klasiků výše 
vytčených činí nezbytnými, zjed-
nala Kvíčalovi záhy nejen u nás, 
ale také za hranicemi jméno čest-
né a vážnost velikou,“ píše se ve 
zmíněném článku ve Světozoru. 
A neméně je v něm vyzdvihována 
také jeho pedagogická činnost.

Počínaje rokem 1861 zahájil 
vedle němčiny výuku také v češti-
ně a později se výrazně angažoval 
v rozdělování univerzity na českou 
a německou. Roku 1877 se stal 
děkanem filozofické fakulty a za-
nedlouho se zapojil i do nejvyšší 
politiky: v letech 1880 až 1883 byl 
za staročechy poslancem Říšské 
rady a v letech 1881 až 1895 Čes-
kého zemského sněmu.

Prof. Kvíčala zemřel 10. červ-
na 1908 v Potštejně. O pětadvacet 
let později po něm byla v jeho rod-
ném Mnichově Hradišti pojmeno-
vána ulice. Po dalších třiceti letech 
však byla přejmenována na ulici 
Boženy Němcové…

Letos 6. května uplyne 190 
let od Kvíčalova narození. Bylo 
by hezké, kdybychom se alespoň 
u příležitosti dvoustého výročí na-
rození Jana Kvíčaly dočkali toho, 
že se po něm v Mnichově Hradišti 
bude opět jmenovat některá z ulic.

Miroslav Bobek

Jarní jarmark ve škole
Polovina dubna bývá již tradičně 
časem třídních schůzek. Členové 
školního parlamentu ZŠ Studentská 
přišli s nápadem, jak toto obvykle 
náročné odpoledne zpříjemnit nejen 
sobě, ale i rodičům. 

Navrhli, aby samotným rodičov-
ským schůzkám předcházel jarmark 
žákovských výrobků. Myšlenka tako-
vého malého školního trhu se velmi 
rychle ujala a žáci se za pomoci 
svých učitelek (a mnohdy i svých 
nejbližších) pustili s nadšením do 
příprav. 16. dubna tak byla hlavní 
chodba naší školy lemována pro-
dejními stánky jednotlivých tříd. Žáci 

se velmi svižně proměnili v akční  
a opravdu zdatné prodejce. Na od-
byt šly jak upečené dobroty, domácí 
limonády, ručně vyráběné šperky, 
tak i vypěstované květiny a bazárko-
vé knihy.

Děkujeme všem zapojeným za 
pomoc s organizací, paní Kancnýřo-
vé za pomoc s květinami a rodičům 
za podporu a štědrost při nakupová-
ní. Třídy si vydělaly krásné částky  
a teď už musí jen vymyslet, jak s nimi 
naloží.

S přáním klidného jara

učitelé ze ZŠ Studentská  

Hubálov přivítal hejtmanku

Velikonoce na Kruhách
Odpoledne na Velký pátek jsme se 
sešli v naší kruhovské klubovně, 
abychom si navodili velikonoční at-
mosféru pletením pomlázek a výro-
bou dřevěných soviček. 

Než jsme se do toho pustili, 
připravili jsme pro děti Králičí stez-
ku s úkoly s velikonoční tématiku. 
Například přenést vajíčko na lžíci 
přes určenou trasu, nakrmit živého 
králíka mrkví, složit puzzle s obráz-
kem králíka, poznávat stopy zvířat, 
házet vajíček do košíku a na závěr 
na ně čekalo dětské zahradní koleč-
ko, na kterém děti musely převést 
velké dřevěné vejce o váze 500 kg. 
Za splnění úkolu získaly písmenko 

Krásné jarní zážitky 
ze školky v Jaselské

Jaro k nám zavítalo v plné parádě. 
Vyzdobili jsme si celou školku – tří-
dy, chodby i okna. A sluníčko jsme 
nakonec vylákali. První jarní den 
jsme s celou školkou probouzeli 
zvířátka a včeličky. Akce začala již 
ve třídách a pak pokračovala venku 
v přírodě – parčík a park za školou. 
Děti na stezkách plnily drobné úkoly 
a zároveň si upevnili znalosti o roč-
ním období, zvířátkách a živočiších, 
kteří celou zimu prospali.  

V březnu nás provázela po-
hádka O kohoutkovi a slepičce. 
Velikonoční cesta byla tedy také  
s kohoutkem a slepičkou. Děti hledá-
ní a plnění úkolů velmi baví, takže si 
den užily. Třešničkou na dortu bylo 
hledání pokladu ukrytého na zahra-
dě školky. A podařilo se! Z veliko-
nočních perníčků a nových kříd na 
kreslení měly děti velkou radost! 

Úplně jiné zážitky nás čekaly 
na začátku dubna – a to kulturní. 
Nejstarší děti navštívily městskou 
knihovnu.  ZUŠ nás pozvala na mu-

zikál Mauglí, který nám představili 
její žáci. Hráli a zpívali s obrovským 
nadšením. Přímo nás vtáhli do děje 
a my jsme si aspoň na chvíli připadali 
jako v džungli. Hodně dětí zná hlav-
ního hrdinu i samotný příběh, takže 
jej sledovaly se zaujetím a Mauglímu 
držely palce, aby vše dobře dopadlo. 
Představení se nám všem moc líbilo! 
Ještě jednou děkujeme škole za po-
zvání a všem účinkujícím za krásné 
představení!   

Divadlo Ondřej k nám zase za-
vítalo s pohádkou Pipi Dlouhá pun-
čocha. Představení ve školce mají 
své kouzlo. Děti se mohou do děje 
aktivně zapojovat, a to je velmi baví! 
Nejinak tomu bylo i v tomto příběhu, 
kdy pomáhaly Pipi v různých situa-
cích, jakožto její kamarádi. Už teď 
se těšíme na další divadlo! Užívejte 
i vy slunečné jaro plné krásných či 
zajímavých zážitků! 

                                                                                                                      
Pavlína Bešíková, 

Mateřská škola Jaselská
Vážení radní Mnichova Hradiště, 
velmi bych přivítal, kdybyste po 
letech diskutování a přemýšlení  
o motivování občanů ke třídění od-
padu, reagovali na podněty obča-
nů a změnili současný překonaný 
systém svozu odpadu respektive 
výběru poplatků za něj. 

Mockrát již zaznělo při setká-
ních s vedením města a s odborem 
životního prostředí, že není třeba 
vymýšlet vymyšlené! Převezmě-
me, prosím, systém od města do  
8 tisíc obyvatel, kde to funguje!

Začněme se více starat o to, 
jak se v Mnichově Hradišti reálně 
třídí, začněte lidi ke třídění motivo-
vat! „Recidivistům“, kteří přeplňují 
popelnice úplně vším, občas indi-
viduálně vysvětlete, „co a jak“, a až  

Motivování občanů ke třídění 
domovního odpadu

v krajním případě je pokutujte. 
Je jednoduché od nákladů 

na svoz a likvidaci (skládkování) 
odečíst dotaci a sumu pak vydělit 
počtem registrovaných obyvatel, 
následně nám poslat složenku  
a pak dvakrát měsíčně nechat po-
pelnici vyvézt. „Všem stejně“, bez 
jakékoliv motivace. To je ale přeci 
málo, je rok 2024 a mohli bychom 
být již o něco dál. Souhlasíte? 

O finanční stránce věci, o fo-
topastech u kontejnerových hnízd, 
o úklidových multikárách firmy 
Compaq a o bioodpadu zase ně-
kdy příště.

S eco-pozdravem, „zvýšené 
motivaci při třídění zdar“

Petr Červinka

do tajenky a za správně vyplněnou 
tajenku je čekala odměna ve formě 
velikonočního balíčku. 

Po skončení soutěže jsme se 
pustili do pletení pomlázek a výroby 
soviček. Sovičky jsme tvořili ze čtyř 
dřevěných koleček a na uši a zobák 
jsme použili půlky ořechových sko-
řápek. Vše jsme spojili dohroma-
dy lepící pistolí a dokreslili očička  
k dokonalosti. Na závěr večera jsme 
poseděli u ohně a opekli špekáčky. 
Všichni jsme si páteční odpoledne 
krásně užili.

Lucie Šťastná,
SK Kruhy

Radost z úspěchů v soutěžích i z muzikálu
V dubnu se uzavřela krajská kola 
soutěží ZUŠ. Poděkování za repre-
zentaci té naší patří nejen žákům, 
ale také učitelům, kteří mnohdy 
připravují své žáky nad rámec 
svých povinností. Celkové výsledky  
a úspěchy našich žáků naleznete na 
webových stránkách a facebooku 
školy a také ve škole v průjezdu.

Osobně si vážím každého žáka, 
který se dobře umístí v okresní či 
krajské konkurenci. Postup Josefíny 
Syslové do ústředního (celorepub-
likového) kola v přednesu, které se 
odehraje v Brně, je však obrovským 
úspěchem. Josefínu připravovala 
vyučující dramatického oboru Vlasta 
Šléglová. Tímto bych chtěl Josefíně 
pogratulovat a paní učitelce podě-
kovat. Dalším velkým úspěchem 
je zvláštní cena poroty za sólový 
pěvecký výkon pro Magdalenu Mi-
lerovou v krajském kole soutěže ja-
zzových orchestrů. Magdě a celému 

Majklu patří také velká gratulace. 
Konec soutěží ale neznamená ko-
nec práce. 

Měsíc duben se nesl i ve zna-
mení výchovných koncertů a koncer-
tu učitelů. Nejen pro děti ze základ-
ních a mateřských škol byl připraven 
muzikál Mauglí. Do muzikálu se za-
pojila všechna oddělení naší ZUŠ. 

Tato spolupráce hudebního, dra-
matického, výtvarného a tanečního 
oddělení je důležitou součástí výuky 
na ZUŠ. 

V dubnu bylo rovněž otevřeno 
elektronické přihlašování k přijíma-
cím zkouškám do naší ZUŠ. Přihláš-
ky jsou k dispozici na www.zusmh.
cz/prijimani-zaku.  Samotné zkoušky 

jsou v termínu 21. až 25. května. 
V dalších měsících se může-

te těšit například na ZUŠ OPEN, 
které se bude konat 23. května  
v prostorách fary Mnichovo Hradiště,  
v červnu nás čeká tradiční závěreč-
ný koncert v divadle. 

Jan Čížek,
ZUŠ Mnichovo Hradiště

svezla naším traktorem pro výuku 
autoškoly. Všichni hosté si odnesli 
drobné dárky vyrobené našimi žáky 
a učiteli odborného výcviku – tradič-
ní hubálovský zvoneček a vajíčko  
s překvapením z 3D tiskárny, nechy-
běla ani sladká velikonoční pozor-
nost. Věříme, že si všichni příjemně 
užili dopoledne v naší škole a udělali 
si obrázek nejen o fungování učiliš-
tě, ale i o našich šikovných žácích.

Radka Pitrmocová,
Střední odborné učiliště Hubálov



8 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ KVĚTEN 20248 KAMELOT: ZPRAVODAJ MĚSTA MNICHOVO HRADIŠTĚ

Turistická sezóna 2024 zahájena! Troufnete si? Lhotice zvou 
na tradiční přejezd rybníka
Tradiční akce, kterou jsou Lhotice 
proslulé, se každoročně koná už 
skoro 30 let. Mezi odvážlivci, kteří 
usednou za řidítka erárního bicyklu 
a vyrazí na asi 40 metrů dlouhou 
lávku nad vodní hladinou, můžete 
být i vy. Troufnete si? Zkusíte štěstí? 
Hodláte pobavit diváky, kterých jistě 
budou opět plné břehy rybníka na 
návsi? Zapsat se můžete v sobotu 
1. června přímo na místě, soutěžní 
pokusy začínají ve 14 hodin. (wes)

Květnový výlet povede 
po stopách Santiniho
Na měsíc květen připravil mladobo-
leslavský spolek Senioři nejen sobě 
další zajímavý výlet. Tentokrát se 
vypravíme na Vysočinu. A na co se 
můžete těšit?

Muzeum nové generace ve 
Žďáru nad Sázavou je místo, které 
nemůžeme vynechat. Bývalý pivo-
var v areálu žďárského zámku na-
bízí unikátní spojení nejmodernější 
audio i videotechniky s klíčovými 
momenty historie bývalého cisterci-
áckého kláštera a zámku. Muzeum 
je držitelem několika prestižních 
ocenění, mimo jiné ceny za nejkre-
ativnější muzeum ve střední Evropě. 
Komentovaná prohlídka zámku, jež 
nás čeká poté, nese název „Po sto-
pách Santiniho“. S odkazem tohoto 
stavitelského génia se seznámíme i 
na dalších místech výletu.

Právě poutní kostel sv. Jana 
Nepomuckého na Zelené hoře patří 
mezi nejvýznamnější stavby Jana 
Blažeje Santiniho a právem je zařa-
zen na Seznam světového dědictví 
UNESCO. Komentovaná prohlídka 
nám rozšíří povědomí o barokní go-

tice, architektonickém slohu, jehož 
byl Santini duchovním otcem.

Poslední zastávkou našeho 
květnového putování je Brdičkův 
vodní mlýn, také známý jako Šlakha-
mr v Hamrech nad Sázavou. Zdejší 
expozice nás seznámí s bohatou že-
lezářskou tradicí žďárského regionu. 
Během prohlídky nám bude předve-
den i chod vodních kol.

Výlet se uskuteční v úterý 21. 
května. Odjezd je v 5:40 hodin ze 
zastávky u sokolovny a v 5:45 ze za-
stávky ve Veselé. Na zájezd je nutné 
se předem přihlásit. 

Veškeré podrobnosti včetně 
katalogu výletů plánovaných na celý 
rok 2024 najdete na webu www.se-
niorinejensobe.cz. Bližší informace 
poskytne také Pavel Svoboda na 
telefonním čísle 702 051 284.

Klára Marešová

Vodáci, Jizera je po zimě opět odemčená

Přestože naše seniorská sekce Klu-
bu českých turistů má za sebou od 
začátku roku již více než deset vý-
letů, hlavní akcí našeho odboru KČT  
a zároveň zahájením turistické se-
zóny 2024 se stal 7. ročník výletu 
Zásadně na Zásadku. 

V neděli 14. dubna počasí přálo, 
na startu u parkoviště za zámeckou 
zdí probíhala registrace účastníků 
pochodu a do cíle, na zříceninu 
Zásadka, dorazilo během slunečné-
ho dopoledne 81 účastníků, z toho 
12 dětí. Děti se na trase mohly na 
rozmístěných plakátech seznámit 
s životem lesních zvířat a v cíli pak 
odevzdat vyplněnou tajenku, za 
kterou je čekala malá odměna a pa-
mětní list. Všichni účastníci si v cíli 
mohli užít produkci hudební skupiny 
Rezekvítek, opéct si buřty, nahléd-
nout do našich kronik, informovat 
se o našich výletech a akcích. Na 
Zásadku dorazili po různých trasách 

převážně naši členové, ale dosta-
vili se také turisté z jiných oblastí, 
například z Dobrovice, Chudíře, 
Prahy, Kostomlat, Českého Brodu, 
Ústí nad Labem, Lomnice nad Po-
pelkou, Hrádku nad Nisou a z KČT 
Mladá Boleslav. Je na místě podě-
kovat všem sponzorům a také správ-
ci hradu, panu Plačkovi, který toto 
kouzelné místo perfektně připravil  

k pohodě všech zúčastněných.
Duben se také nesl v duchu bri-

gád – 6. dubna proběhla celostátní 
akce Ukliďme Česko, k níž se za náš 
odbor připojilo 20 dobrovolníků, kteří 
během tří hodin nasbírali devět pytlů 
různého odpadu v oblasti Dolců, Ho-
škovic a třešňové aleje. Další brigá-
dou bylo zkrášlování pláže u Jizery 
naplánované na pondělí 29. dubna.

Rozkvetlá jarní příroda láká  
k poznávání nových míst a my vás 
chceme pozvat na květnové výle-
ty: na 1. máje se chystáme na již  
6. ročník pochodu na Valečov, na 
8. května Jan Nohýnek připravil vý-
let do okolí Hradčan u Mimoně, 12. 
května plánuje Jana Jedličková výlet 
za rozkvetlými rododendrony u Krás-
né Lípy, 18. května si chce Tomáš 
Trkola vyšlápnout na rozhledny, ve 
dnech 24. až 26. května chystá On-
dřej Šindelář splouvání Ploučnice. 
Zároveň se můžete těšit na senior-
ské výlety, které se plánují narych-
lo podle počasí – Jitka Thorovská 
připravuje cestu do Liberce, Helena 
Pöllová zase tajný výlet. 

Všechny důležité informace na-
jdete na našem webu ww.kctmh.cz 
nebo na facebookovém profilu.

Helena Pöllová
KČT, odbor Mnichovo Hradiště

Rybáři hodnotili uplynulou sezónu
Výroční členské schůze mnichovo-
hradišťských rybářů se v Klášteře 
Hradišti nad Jizerou zúčastnilo 68 
členů. Předseda místní organizace 
přivítal všechny přítomné, včetně 
zástupců města, mysliveckého sdru-
žení a představitelů Středočeského 
územního svazu ČRS. Uctěna byla 
památka zesnulých členů minutou 
ticha a dále se pokračovalo v pro-
gramu schůze. 

Po potřebných formalitách bylo 
zkontrolováno usnesení z minulé 
schůze. Slovo dostali funkcionáři, 
kteří všem v sále přednesli své zprá-
vy za loňské období. Nedávno pro-
běhla novelizace vyhlášky zákonu  
o rybářství, bylo tedy důležité sezná-
mit členskou základnu s novinkami 
a vzápětí některé novinky, na návrh 
hospodáře, zrušit. Konkrétně jde  
o zákaz lovu přívlačí na pstruhových 
revírech v době od 1. září do 30. lis-
topadu, zrušení denního limitu pro 
karase stříbřitého a sumečka ame-
rického či zrušení zákazu používat 
jako nástrahu ryby z unijního se-
znamu invazivních druhů. V našem 
případě je to zejména slunečnice 
pestrá nebo střevlička východní. 

Dále byl představen návrh ČRS 
na sjednocení CS a územní povo-

lenky v jednu a sloučení brigádnic-
kého poplatku s členskou známkou. 
Oba návrhy nebyly ČRS nějak více 
rozvedeny, ale vzhledem k povaze 
naší organizace a její činnosti jsou 
mnichovohradišťští rybáři, zatím, pro 
zachování stávajícího stavu v obou 
případech. 

Následovalo tradiční občerstve-
ní zdarma, předání dárkových košů 
našim jubilantům, předání odznaků 
za dlouholeté členství a za činnost 
v organizaci. V následné diskuzi 
nepadl žádný dotaz. Předseda ná-
vrhové komise tak vzápětí přečetl 
usnesení, které bylo jednomyslně 
schváleno. Slovo na závěr si vzal 

opět předseda místní organizace, 
který poděkoval všem přítomným. 
Vyzdvihl spolupráci s městem Mni-
chovo Hradiště, které rybáře trvale 
podporuje. Dále pak spolupráci  
s mysliveckými sdruženími v oko-
lí našich revírů, JSDH Mnichovo 
Hradiště, SDH Klášter Hradiště nad 
Jizerou a Středočeským územním 
svazem ČRS. Na úplný závěr pozval 
předseda všechny na tradiční rybář-
ský závod RZ Veselá, který proběh-
ne 4. května na RMV Veselá! Více 
na www.rybarimh.cz.

Josef Ďurček, ČRS, MO 
Mnichovo Hradiště

Vodáci z Mnichova Hradiště se 16. dubna potkali Na Kamínkách, aby zahájili letošní sezónu. Nechyběl symbolický 
klíč na odemykání řeky po období zimního spánku, společná vyjížďka po proudu ani posezení v areálu Tenisového 
klubu Mnichovo Hradiště. (wes)

V březnu rybáři pořádali svůj ples, na kterém zahrála kapela Smeč.
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Významné výročí malíře 
Dušana Helceleta
Dne 26. května 2024 uplyne 100 let 
od narození JUDr. Dušana Helcele-
ta, významného mnichovohradišť-
ského výtvarníka. Narodil se v obci 
Kostěnice, absolvoval gymnázium 
v Pardubicích a Právnickou fakultu 
UK v Praze. Od roku 1960 praco-
val na ONV v Mladé Boleslavi, kde 
setrval až do důchodu. Malování se 
věnoval od mládí. První teoretické 
a praktické znalosti z malířství zís-
kal na gymnáziu od akademického 
malíře Oldřicha Kalandry a od ná-
rodního umělce Vojtěcha Sedláčka. 
V Brandýse nad Labem navštěvoval 
soukromou výtvarnou školu akade-
mického malíře Josefa Olexy. Na-
plno se malování začal věnovat až  
v důchodu. Nejraději maloval zátiší. 
Několikrát samostatně vystavoval  
v Mnichově Hradišti a společně  
s boleslavskými výtvarníky. 

A zátiší s uzeným bůčkem  
v naší kuchyni je milou vzpomínkou 
na tohoto laskavého člověka. 

Vilma Barusová

INZERCE

BUDEME SE TĚŠIT NA SPOLUPRÁCI! 

               www.kv final.cz 
                    personalni@kv final.cz 

tel:  725 435 914

Proč jít pracovat právě k  nám?

Čeká tě nadstardantní nástupní mzda a trvalý růst!
Stabilní zázemí v prosperující společnosti!
Vývoj nových technologií!
Podílíš se na růstu firmy!
Perspektiva do budoucnosti!
Možnost pracovat v USA!
Nástupní bonus 15.000 Kč - 45.000 Kč!
Odměna za přivedení kolegy!
Můžeš se těšit na skvělý kolektiv, 
se kterým si užiješ spoustu 
mimopracovních aktivit!

STAŇ 
SE ČLENEM 

ÚSPĚŠNÉHO TÝMU!

POSILUJEME TÝM V RALSKU A USA!

Upřímné zaujetí pro podnikání i umění. 
Nábytek HONZA otevřel novou prodejnu
Malý krok pro lidstvo, ale velký krok 
pro Nábytek HONZA. Tak Jan No-
hýnek mladší uvedl slavnostní ote-
vření nové prodejny, které se konalo  
v úterý 2. dubna v Mnichově Hradišti 
v ulici Víta Nejedlého čp. 1299. Pro-
dejna se po 31 letech přestěhovala 
do vlastních prostor. 

Slavnostního podvečera se 
zúčastnil starosta města Jiří Plíhal, 
místostarosta Jan Mareš, místosta-
rosta a poslanec Ondřej Lochman  
a další představitelé veřejného živo-
ta a vzácní hosté. Program zahájily 
promítané fotografie s krátkými ko-
mentáři. Připomněly historii firmy, je-
jíž založení se datuje do roku 1991. 
První prodejnu Nohýnkovi otevřeli 
v roce 1993. Po Janu Nohýnkovi 
starším postupně firmu převzal jeho 
syn Jan Nohýnek mladší, který při 
příležitosti otevření nové prodejny 
poděkoval zaměstnancům i rodině 
za dlouhodobou a vytrvalou pomoc 
a podporu.

Nová prodejna umožňuje vysta-
vovat více nábytku a nabízet větší 
komfort zákazníkům. Ale nejen to. 
„Rádi bychom zde nabídli výstav-
ní prostory všem, kdo by se chtěli 
pochlubit svou uměleckou tvorbou. 
Dvakrát ročně tu chceme pořádat 
vernisáže,“ prozradil Jan Nohýnek 
kulturní plány.

První výstava již spatřila světlo 
světa a můžete na ni vidět dílo sa-
motné rodiny Nohýnků, představite-
lů hned tří generací. Jan Nohýnek 
mladší během večera přiznal, že 
umělecké vlohy nezdědil, ale ro-
dinná renesanční povaha jej přesto 

neminula. Nesporný je jeho orga-
nizační talent a jako amatérskému 
genealogovi a členu Mnichovohra-
dišťského spolku genealogů mu není 
cizí touha uspořádávat věci. Jeho 
výsledky mapování rodu Nohýnků, 
kteří se během staletí z Mnichovo-
hradišťska rozšířili po celém svě-
tě, jsou unikátní. Můžeme se tedy  
v prostorách nové prodejny těšit i na 
výstavu rodokmenů? Kdo ví.

Úvodní slovo přednesl Jaroslav 
Koloc, spolužák Jana Nohýnka star-
šího. Připomněl slova Karla a Josefa 
Čapkových: „Umění je vytvářením 
z lidských rukou, z lidského srdce  
a ducha, vytváření nových věcí, 
jež se přiřazuje k ostatnímu součtu 
života a světa. A přece má umění 
dnes tak málo místa v životě, zdá 
se něčím neobčanským, co ustavič-
ně vyjíždí z kolejí, a lidé, kteří jsou 
upřímně pro něj zaujati, připadají 
těm ostatním trochu jako sektáři  
a potřeštěnci. Tím větší je pak ra-
dost, když se člověk nebojí být 
takovým sektářem a vystaví své 
umění pro potěšení své i druhých.“ 
Slova bratří Čapků jsou nadčasová  
a upřímné zaujetí v tomto případě 
charakterizuje vztah celé rodiny 
nejen k umění, ale i k podnikání.  
A v neposlední řadě i k Českému 
ráji.

Výstava v nové prodejně Mni-
chově Hradišti v ulici Víta Nejedlého 
čp. 1299 je zdarma ke zhlédnutí do 
konce srpna.

Petr Novák,
Mnichovohradišťsko.cz

SLAVOMIL NOHÝNEK (1921–1992) 
Vyučený automechanik, který se věnoval motocyklovému závodění, 
včelařství, ale také olejomalbě. Na kontě má desítky obrázků s motivy 
nejen Českého ráje. Mimo obrazů krajinek se pouštěl i do zdobení šátků 
a povlečení polštářků na pohovky. V plenéru občas maloval i s akademic-
kým malířem Mnichovohradišťska Jaroslavem Korčákem, od kterého se 
mnoho naučil.

JAN NOHÝNEK STARŠÍ (* 1951)
Sklony k malování měl už od dětství. Aby také ne, když jej ovlivnili učitelé 
jako Josef Marek nebo Svatava Budilová. Soustředí se na olejomalbu i 
perokresbu a na jeho obrazech najdeme krajiny i nejrůznější jiné motivy. 
Inspiroval se také obrazy starých mistrů. Kromě malování se věnuje hraní 
lidové a country muziky na housle a rovněž psaní. Vyšly mu dvě knihy: 
v roce 2014 román Řeznická krev o motocyklovém závodníkovi Josefu 
Vejvodovi a v roce 2018 knížka V bahně, obsahující dva krimipříběhy z 
našeho kraje. 

HANNA UHRÍKOVÁ, ROZ. NOHÝNKOVÁ, (* 1978)
Od dětství měla ráda různorodé umění a toužila fotografovat. Přiměla ji k 
tomu ale až náhodná výhra fotoaparátu. Fotografuje dle vlastní fantazie, 
zaměřuje se například na street fotografie. Je členkou Fotoklubu MKS 
Nová Paka. Jednou se dočkáme i čtvrté umělecké generace, protože její 
pětiletý syn rovněž maluje.

Svou tvorbu vystavují tří generací Nohýnků

Kde vyhledat úkryt...
...dokončení ze strany 2

Počty stálých krytů od 90. let, 
kdy jejich údržbu přestal financovat 
stát, výrazně poklesly. Funkční kryt 
musí mít například fungující filtro-
ventilační zařízení, dieselagregát 
nebo vodní hospodářství. V Mni-
chově Hradišti k dispozici aktuálně 
žádné stálé kryty nejsou. V případě 
potřeby by je suplovaly kryty impro-
vizované. Ty lze vybudovat ve skle-
pích či suterénech. Prostor by měl 
odpovídat počtu ukrývaných osob 
(1-3 m2 na osobu v případě, že je 
prostor vybaven řízeným větráním, 
3-5 m2 v případě prostor bez větrací-
ho zařízení), být zodolněn, a být vy-
baven základním vybavením, trvan-
livými potravinami a vodou. Klíčové 
je podepřít zejména stropy a utěsnit  
a zabezpečit okna a dveře. (ar)

Na Horku za douškem 
přírodní „horkovice”
Půvabná stará vodárna na Horce 
připomíná lázeňský altánek nad 
pramenem nebo vodní kapli a její 
kopule hvězdárnu.

Patří-li městu a je již mimo 
provoz, kéž by nahradila zaniklou 
studánku a stala se místem, kde 
opět, po letech, můžou příchozí 
okusit doušek přírodní „horkovice“ 
tryskající z hlubin země. (Technické 
stavbičky po stranách vodárny, které 
s její starobylou krásou zrovna ne-
ladí, může šikovně skrýt třeba živý 
plůtek.)

Z nové lávky na Horku by měla 
velkou radost i moje maminka a ba-
bička, bylo to jejich oblíbené místo. 
Připojuji historické foto z roku 1935, 
kde jsou obě (a paní Krsková), ma-
minka se skleničkou vody ze studán-
ky. Činím tak se vzpomínkou – letos 

uplyne od jejich úmrtí jubilejních 10 
a 25 let. Slunečné dny začátkem 
dubna na místo vylákaly mnohé  
z nás, lávka z dálky připomínala vel-
kého motýla s pootevřenými křídly  
a těch skutečných kolem létalo 
spousta. A jako tenkrát před lety 
nechyběly opět maminky s nejmen-
šími...

Daniela Břoušková
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KALENDÁR AKCÍˇ

11. KVĚTNA, 20:00 NAPOLEON

9. KVĚTNA, 19:00 TADY HAVEL, SLYŠÍTE MĚ?
10. KVĚTNA, 20:00 ELLA A ČERNÝ JAGUÁR

12. KVĚTNA, 15:00 GARFIELD VE FILMU
15. KVĚTNA, 19:00 KASKADÉR
16. KVĚTNA, 19:00 MARIA MONTESSORI

KINO

19. KVĚTNA, 15:00 GARFIELD VE FILMU

17. KVĚTNA, 20:00 DJANGO
18. KVĚTNA, 20:00 BACK TO BLACK

22. KVĚTNA, 10:00, DOPOL. PROMÍTÁNÍ SLADKÝ ŽIVOT
22. KVĚTNA, 19:00 RIVALOVÉ
23. KVĚTNA, 19:00 CLUB ZERO

26. KVĚTNA, 15:00 JAK ZACHRÁNIT DRAKA

24. KVĚTNA, 20:00 JEDEN ŽIVOT

1. KVĚTNA, 14:00, MASARYKOVO NÁMĚSTÍ
MNICHOVO HRADIŠTĚ 1945 (DOBOVÁ MÓDA A BOJOVÁ UKÁZKA)
8. A 22. KVĚTNA, 17:00, ZASEDACÍ MÍSTNOST MĚSTSKÉHO ÚŘADU
KONZULTACE ARCHITEKTA MĚSTA S VEŘEJNOSTÍ
11. KVĚTNA, 9:00 AŽ 17:00, OPEN AIR VOSTROV
8. VOSTROVNÍ FLER JARMARK
12. KVĚTNA, 15:00, KAFÉ OŘECH
MÓDNÍ PŘEHLÍDKA SALÓNU PILE MODA

6., 13. 20. A 27. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
PONDĚLNÍ DOPOLEDNÍ HERNIČKA
7., 14., 21. A 28. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB SLUNÍČKO
15., 22. A 29. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA

2., 9., 16., 23. A 30. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
KLUB KORÁLEK
2., 9., 16., 23. A 30. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
DOPOLEDNÍ KERAMICKÝ KLUB

8. KVĚTNA, 19:00 RIVALOVÉ

4. KVĚTNA, 20:00 DJANGO
5. KVĚTNA, 15:00 KUNG FU PANDA 4

3. KVĚTNA, 20:00 GUMP – JSME DVOJKA
2. KVĚTNA, 19:00 KASKADÉR
1. KVĚTNA, 19:00 TEN, CO SLAVÍ KAŽDÝ DEN

25. KVĚTNA, 20:00 FURIOSA: SÁGA ŠÍLENÉHO MAXE

14. KVĚTNA, 17:30, VESELÁ, DŮM LUDMILA
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ

3., 10., 17., 24. A 31. KVĚTNA, 9:00 AŽ 11:00
MINIŠKOLKA

17. KVĚTNA, 17:00, ZÁMEK MNICHOVO HRADIŠTĚ
KASTELÁNSKÉ PROHLÍDKY CELÝM ZÁMKEM

7. KVĚTNA, 17:00 AŽ 19:00
KERAMICKÁ DÍLNA PRO VEŘEJNOST MH
7. A 21. KVĚTNA, 17:00 AŽ 21:00
VEČERNÍ KLUB PŘÁTEL FANTASY
11. KVĚTNA, 9:00 AŽ 13:00
KURZ ŠITÍ PRO DĚTI I DOSPĚLÉ

8. KVĚTNA, 10:00 / DOPOLEDNÍ PROMÍTÁNÍ MATKA V TRAPU

23. KVĚTNA, 19:00, DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ
KRASAVCI

Typická příjmení Mnichovohradišťska: Šimon
Rod Šimonů, který v tomto příspěv-
ku představím, je pouze jednou vět-
ví, která se rychle rozšířila po celém 
Mnichovohradišťsku. Vychází z jed-
né rodiny na počátku 17. století usa-
zené v obci Dneboh. Tito Šimonové 
žili nejdříve ve Dnebohu, poté na 
Mužském a následně se rozšířili i do 
dalších obcí v okolí. V současnosti 
jsou rody Šimonů rozesety po ce-
lém státě, jde ovšem o různé větve.  
V roce 2016 žilo Šimonů v ČR 4 012 
(1 963 mužů a 2 049 žen). Nejvíce 
v Praze, Mladé Boleslavi, Chotěboři 
a Liberci. V ORP Mnichovo Hradiště 
to bylo 19 Šimonů a 12 Šimonových.

Původ příjmení
Příjmení Šimon (také Simon 

nebo Simeon) je jméno biblické, heb-
rejského původu. Volně přeloženo 
znamená „naslouchající“. Při pátrání 
až do 17. století jsem nenašel žádný 
náznak, že by rod byl židovského 
původu. Vždy šlo o katolíky. Vůbec 
první zmínku o nejstarším Šimonovi 
jsem našel v berní rule z roku 1654 
ve Dnebohu, kde byl zápis: „Sedlák 
Václav Šimon, rolí strychů 40, sil na 
zimu 13, na jaře 7 strychů, potahy 2, 
krávy 4, jalovice 1.“ Návaznost jsem 
našel až v purkrechtní knize rychty 
boseňské, kde je ve Dnebohu zmín-
ka o gruntu šimonovském. Na foliích 
188 až 195 je popsáno placení dlu-
hu od roku 1687 do roku 1753. Na 
těchto foliích je popsán vlastnický, 
majetkový a finanční pohyb na šimo-
novském gruntu.

Obce, ve kterých žili potomci jed-
né větve Šimonů

Boreč, Boseň, Buda, Bukovno, 
Dneboh, Dobrá Voda, Hradec, Chle-
by, Malobratřice, Kněžmost, Mnicho-
vo Hradiště, Mělnické Vtelno, Mladá 
Boleslav, Mužský, Mužský – Slivice, 
Neveklovice, Polerady, Praha, Ptý-
rov, Suhrovice, Veselá, Žantov.

Šimonovský grunt – Dneboh, poz-
ději čp. 10

Podle berní ruly z roku 1654  
a purkrechtní knihy rychty boseňské 
se Václav Šimon přiženil na tento 
statek k vdově Kateřině Těšínské 
po nebožtíkovi Martinovi Těšínském. 
Po nebožtíkovi zaplatil dluhy a zá-
vazky a z poloviny pak vlastnil zapla-
cený dluh. Druhá polovina zůstala 
Kateřině. Manželům se narodil Pavel 
a potom Marie, která se provdala za 
Jiřího Mazánka. Pavel v roce 1687 
převzal za 200 kop grošů po Václa-
vovi hospodářství. Když Václav roku 
1692 zemřel, Kateřina „odešla za ví-
rou do Žitavy“. Její díl na statku (43 
kop grošů z celkové částky 138 kop) 
propadl svijanské vrchnosti. Pak ná-
sledoval sled jednotlivých majitelů 
(Šimonů) na gruntu. Pavel měl syna 
Matěje (* 1693) a dále následovali 
Jan (* 1726), Václav (* 1762), Jan 
(* 1791), František (* 1832), Josef 
(* 1861) a poslední z rodu, Václav 
(1902–1964). Všechny rodiny žily na 
statku v Dnebohu čp. 10. 

Po staletí bydlely ještě další 
větve Šimonů v čp. 9, 12, 17 a 38, 
členové rodin se ženili a vdávali  
v Dnebohu a po okolí. Za delší 
dobu se rod Šimonů rozprostřel po 
Mnichovohradišťsku a později do 
celého státu. Námi sledovaný rod se 
přestěhoval z podskalí ve Dnebohu 
do obce Mužský na nejvyšší sídliště  
v okolí, na náves do čp. 21. Jan Ši-
mon (* 1751) ze Dnebohu si vzal Do-
rotku (* 1756), rozenou Badalcovou, 
také z Dnebohu. Neměli kde bydlet 
a hospodařit, tak si koupili statek na 
Mužském čp. 21. 

I když v současnosti z domu 
a hospodářských staveb zbyly jen 
obvodové zdi, z opracovaných pís-
kovcových kvádrů je patrné, že celek 
tvořil uzavřený prostor bytelné sel-
ské tvrze.

Vratislav Šverma

DOC. PHDR. JIŘÍ VLADIMÍR VÁCLAV ŠIMON, CSC., 
(1936–2008), Praha
Byl synem Františka Šimona (1905–1962). Narodil se 
ve Veselé čp. 37. V roce 1947 nastoupil do reálného 
gymnázia v Mladé Boleslavi. Za rok komunisté víceletá 
gymnázia rozpustili a on musel nastoupit do druhého 
ročníku měšťanské školy v Mnichově Hradišti. Zde se 
při tělocviku setkal s bývalým reprezentantem ve vytr-
valostním běhu Josefem Hronem, který ho nasměroval 
na celoživotní dráhu v atletice. Po ukončení měšťanky 
chtěl nastoupit znovu do gymnázia v Mladé Boleslavi. Jako syn kulaka ale 
mohl studovat jen v jiném okrese, nastoupil proto do gymnázia v České 
Lípě. Po celou dobu studia byl v nejistotě, zda ho nechají komunisté dostu-
dovat. Mezitím byl s celou rodinou komunisty vystěhován do Heřmaniček. 
Po maturitě v roce 1954 nastoupil na místo dílenského plánovače v České 
Lípě na odborném učilišti v n. p. TATRA, kde se vyráběly vagony. Po roce 
nastoupil na dva roky na vojnu do Liberce k 105. ohněmetnému praporu. 
Aktivně se zapojil do vojenské Dukly v Liberci, kde pro jeho zaměření na 
sport měli pochopení. Dokonce získal doporučení ke studiu na Univerzitě 
Karlově v Praze se zaměřením na sport a biologii. Po promoci pracoval 
chvilku v České Lípě v učilišti jako sportovní referent. Pak se oženil a byl 
vyzván k nástupu jako asistent na katedře atletiky UK v Praze. Zde pracoval 
48 let, z toho 8 let byl vedoucím katedry. Mezi jeho žáky byli mistři světa a 
olympijští medailisté jako třeba Helena Fibingerová, Jarmila Kratochvílová, 
Imrich Bugár, Ludvík Daněk, Štěpánka Hilgertová a další. Vychoval několik 
republikových reprezentantů v hodu oštěpem. Je autorem a spoluautorem 
řady publikací s atletickou tematikou. Od roku 1992 bojoval tvrdě, s vytrva-
lostí sportovce, spolu se svým bratrem osm let u restitučního soudu o vrá-
cení majetku zkonfiskovaného komunisty. Do rodného statku se vrátili až v 
roce 2000. Měsíc před smrtí spolu s dcerou Denisou vydali knihu Ukradený 
domov, kterou začal psát v roce 2006.

Významní nositelé příjmení Šimon

DO 1. ZÁŘÍ
VÝSTAVA SVATBY NA MNICHOVOHRADIŠŤSKU

21. KVĚTNA, 17:00 LOGOPEDICKÝ WORKSHOP

14. KVĚTNA, 17:00 PRÁCE SE STRESEM A WELLBEING
17. KVĚTNA, 10:00 KRÁSNÁ MAMINKA

14. KVĚTNA, 10:00 PODPŮRNÁ SKUPINA KOJENÍ A KONTAKTNÍHO RODIČOVSTVÍ

3. KVĚTNA, 10:00 ŠICÍ DÍLNA
7. A 21. KVĚTNA, 10:00 KONVERZACE S RODILOU MLUVČÍ
10. KVĚTNA, 10:00 S ÚCTOU K MATEŘSTVÍ (TÝDEN RESPEKTU K PORODU)

24. KVĚTNA, 10:00 HRANICE VE VÝCHOVĚ

17. KVĚTNA, 19:30, VESELÁ, DŮM VESELÁ
SCHŮZKA MNICHOVOHRADIŠŤSKÉHO SPOLKU GENEALOGŮ

ŘÍDÍCÍ UČITEL ALOIS ŠIMON (1885–1944), Klášter 
Hradiště nad Jizerou čp. 153
Narodil se v Klášteře Hradišti nad Jizerou v čp. 153. Po 
absolvování Učitelského ústavu v Kutné Hoře (1901–
1905) působil tři roky jako učitelský pomocník v Dudíně 
u Malé Bříště v humpoleckém okrese. Od září 1908 za-
čal učit na obecné škole v Klášteře Hradišti nad Jizerou, 
kde strávil celý život, později již jako řídící učitel. Oženil 
se s klášterskou rodačkou Annou Holubovou, dcerou 
sládka. Jejich manželství bylo bezdětné, a proto o to 
více se jako učitel věnoval školním dětem. Ve volných chvílích se zabý-
val historií Ptýrova a okolních obcí. Vlastním nákladem vydal v roce 1914 
Kroniku politické obce Velký Ptýrov. Po vypuknutí první světové války byl v 
roce 1915 odveden k 10. mladoboleslavskému pěšímu pluku. Zúčastnil se 
bojů o Halič. V roce 1916 byl ale vyreklamován okresním hejtmanem jako 
„nepostradatelný pro službu školní a zásobovací“ a byl vrácen do školy na 
Klášteře. Zde organizoval rozdělování válečných potravinových přídělů. V 
roce 1922 byl určen okresním hejtmanem k založení kroniky obce Bukovi-
ny, kterou vedl do roku 1925, kdy byl místním starostou odvolán a nahrazen 
místním rolníkem. Když nový starosta Bukoviny Karel Šíp zjistil, že kroniku 
nikdo nepíše a že se asi ztratila, požádal učitele Aloise Šimona, aby kroniku 
znovu založil a pomohl ji vést. V roce 1933 Alois Šimon kroniku založil a v 
úvodu shrnul celý vývoj obce od středověku. Od roku 1922 do roku 1938 
učitel Šimon psal obecní kroniku na Klášteře. Organizoval oslavy v nové 
republice a aktivně se jich účastnil. V rámci osvětové besedy pořádal na 
Klášteře i v okolních obcích přednášky o historii a vývoji regionu. Pracoval v 
četných spolcích. V časopise Od Ještěda k Troskám, kde byl i odpovědným 
redaktorem, vydal přes sto článků.

S osudy dalších nositelů příjmení Šimon se můžete seznámit na webu 
Mnichovohradišťského spolku genealogů www.rodokmenymh.cz.

Statkář Václav Šimon ze Dneboha čp. 10 před likvidací jeho hospodářství. Rodinný statek Šimonů v Dnebohu čp. 10. Foto z období první republiky.

29. KVĚTNA, 19:00 BACK TO BLACK
30. KVĚTNA, 19:00 POVAHA LÁSKY
31. KVĚTNA, 20:00 PRINCEZNA NA HRÁŠKU

16. KVĚTNA, 16:00
KOMENTOVANÁ PROHLÍDKA VÝSTAVY S L. KŘÍŽOVOU
25. KVĚTNA, 10:00 A 14:00
MÓDNÍ PŘEHLÍDKA SVATEBNÍCH ŠATŮ (PŘÍBĚH MÓDY)

17. KVĚTNA, 19:00, BESEDA V RÁMCI FOLKLORNÍHO FESTIVALU
JAN PIRK: SRDCE MÁME KAŽDÝ

18. KVĚTNA, 9:20, MASARYKOVO NÁMĚSTÍ
POJIZERSKÝ FOLKLORNÍ FESTIVAL
20. KVĚTNA, 18:00, KAPUCÍNSKÝ KLÁŠTER
BLÁZINEC V PRVNÍM POSCHODÍ (DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ)
20. KVĚTNA, 18:00, KAPUCÍNSKÝ KLÁŠTER
BLÁZINEC V PRVNÍM POSCHODÍ (DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ)
28. KVĚTNA, ZÁMEK MNICHOVO HRADIŠTĚ
HŘBITOVNÍ AKTOVKY (DIVADELNÍ PŘEDSTAVENÍ)

1. KVĚTNA, ZÁMEK MNICHOVO HRADIŠTĚ
SPECIÁLNÍ PROHLÍDKA ZÁKULISÍ ZÁMECKÉHO DIVADLA

OD 2. DUBNA, NÁBYTEK HONZA (VÍTA NEJEDLÉHO 1299)
VÝSTAVA OBRAZŮ A FOTOGRAFIÍ

31. KVĚTNA, 18:00,SÁL ZŠ STUDENTSKÁ
VÝROČNÍ SBOROVÝ KONCERT SBORŮ ZUŠ

KLUB DĚTÍ A MLÁDEŽE

OSTATNÍ

DIVADLO

CENTRUM NÁRUČ

MUZEUM
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I letos vás srdečně zveme k vlasti-
vědnému výletu, který pořádáme ve 
spolupráci s mnichovohradišťským 
Klubem českých turistů. Tentokrát 
naším cílem budou obce Loukovec 
a Hubálov.      

Sraz účastníků, kteří se vydají 
na společnou cestu, je stanoven na 
7:45 hodin před budovou vlakového 
nádraží v Mnichově Hradišti. Společ-
ně se v 8:08 hodin vlakem vydáme 
směr Březina, odkud pěšky podél 
řeky Jizery dojdeme do Loukova. 
Zde navštívíme Rohanskou hrobku, 
která se nachází při východní straně 
kostela Nejsvětější Trojice a která 

zde byla zřízena přesně před 200 
lety. Úvozovou cestou mezi loukami 
a poli, lemovanou ovocnými stromy, 
budeme pokračovat k soše sv. Jose-
fa s výhledy na Český ráj, hřebeny 
Krkonoš a Ještědsko-kozákovský 
hřbet.

V samotném Loukovci navští-
víme barokní kostel Povýšení sv. 
Kříže, dvůr bývalého zámku, malé 
občerstvení bude možné v místním 
obchodě. Následně sestoupíme do 
údolí řeky Jizery, do Hubálova.

Ve zdejším ‚‚Crystal Valley‘‘ nás 
přivítají manželé Eva a Karel Urba-
novi ve své sklářské dílně, kde již 

Kamelot: 
zpravodaj města Mnichovo Hradiště  

zapsán do evidence periodického tisku  
Reg. č.: MK ČR E 19893

číslo 5/2024, náklad 4070 ks
vychází 1. května 2024

jako měsíčník vydává město Mnichovo Hradiště, 
Masarykovo náměstí 1, 

295 21 Mnichovo Hradiště 
IČ: 00238309

Šéfredaktor: Mgr. Martin Weiss
telefon: 606 635 289, e-mail: kamelot@mnhradiste.cz

Muzeum zve na výlet. Do Rohanské hrobky, 
sklářské dílny i soukromé vodní elektrárny

33 let úspěšně ručně tvoří skleněné 
figurky a další výrobky ze skla pod 
značkou Urbanglass. Poté navštíví-
me také nejstarší vodní elektrárnu 
Hyblerových na řece Jizeře s docho-
vanou Francisovou turbínou. Zblízka 
také pohlédneme na nový jez.

Poté se společně vydáme na 
zpáteční cestu do Hradiště. Začne-
me ji tak, že se na druhou stranu 
řeky Jizery přebrodíme, a to v mís-
tech historického přívozu. Pokračo-
vat budeme navazujícím původním 
úvozem a turistickou cestou od pra-
věkého hradiště Hradec ke sv. Vojtě-
chu u Podolí. Vzpomeneme na zdej-
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Radní kraje navštívili...

...dokončení z titulní strany
Předposledním bodem na pro-

gramu byla návštěva výrobního 
areálu společnosti Kofola. Radní 
oblečení do ochranných oděvů se 
podívali do provozu i do skladů  
a vyslechli si plány Kofoly na roz-
šíření areálu. Ten by se měl rozůst 
příští rok o novou skladovací halu,  
s čímž je spojené rovněž vybudo-
vání nového dopravního napojení 
areálu. To přinese snížení hlukové 
zátěže přilehlé části Salabky.

V podvečer se rada kraje  
v takřka kompletním složení se-
tkala se zájemci z řad veřejnosti  
v komunitním centru. Jednotliví rad-
ní představili své agendy a konkrétní 
úkoly či novinky realizované na Mni-
chovohradišťsku a následně došlo 
na dotazy z auditoria. Nejvíc se jich 
týkalo silnic a veřejné dopravy, dále 
sociální oblasti a financování soci-
álních služeb či nastavení dotační 
politiky kraje. (wes)

ZUŠ zve na výstavu 
Mihaely Tanase

26. dubna byla slavnostně zaháje-
na výstava oblíbené mladé malířky 
Mihaely Tanase v galerii Konír-
na. Autorka svou výstavu nazvala 
„Roztříštěná příroda“. V rámci své 
tvorby chce vidět za stíny, pozorovat 
hloubku okamžiku, mít odvahu věci 
vnímat, nebýt lhostejná a přebírat 
odpovědnost.

Mihaela Tanase žije již od škol-
ních let v Mnichově Hradišti. Věnuje 
se výtvarné tvorbě vedena hlubokým 
zájmem o malířství. Je studentkou 
Filozofické fakulty Univerzity Karlo-
vy v Praze a její tvorbu jsme již měli 
možnost vidět, když absolvovala II. 
stupeň výtvarného oboru ZUŠ. Šlo 
o cyklus rozměrných maleb na téma 
„Čekání“. Tvorba mladé autorky budí 
vždy velkou pozornost.

Zveme vás k návštěvě výstavy, 
a to vždy ve středu v čase od 15 
do 17 hodin, v sobotu mezi 9. a 11. 
hodinou nebo na požádání. Výstava 
potrvá do 25. května 2024. (eš)
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ší školu a Valdštejnský panský dvůr 
Arnoštice. Asi 10 kilometrů dlouhou 
nenáročnou trasu zakončíme u kap-
le sv. Anny v Mnichově Hradišti, kde 
si připomeneme letošní 310. výročí 
zde konaných poutí.     

Na cestu se můžete samozřej-
mě vydat i po vlastní ose a připojit 
se k nám na trase. V případě potřeby 
lze využít kontakt na Karla Hubače  
a v den konání akce od něj telefonic-
ky zjistit, kde se právě bude výprava 
nacházet.

Karel Hubač, 
Muzeum města Mn. Hradiště

Výstava o svatbách
V muzeu je od 26. dubna přístupná 
nová výstava. Ta se věnuje svatbám 
na Mnichovohradišťsku od polovi-
ny 19. století do nedávné minulosti  
a dále svatebním zvykům či odívání. 
Přístupná je do 1. září. (wes)
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www.bdso.cz
www.resortbakov.cz

Prodáno 30 % bytůz I. etapy!Hledáte vlastní bydlení v dosahu veškeré občanské 
vybavenosti, a přitom za dostupnou cenu? Najdete ho 
v Bakově nad Jizerou, v nové městské lokalitě 
Na Výsluní (naproti Normě), kde vznikne komplex 
moderních třípodlažních bytových domů pro rodinné 
i seniorské bydlení. Kolaudace prvních domů je 
plánována na 4. čtvrtletí roku 2026, přednostně 
rezervovat svůj byt si však můžete už nyní.

Vlastní bydlení, 
které si můžete dovolit

Rodinné bydlení
Bydlení bude realizováno formou 

družstevního vlastnictví, které 

obzvláště pro mladé lidi a rodiny 

s dětmi představuje nejdostupnější 

možnost pořízení vlastního bytu. 

Prvních 30 % ceny bytu splatíte 

družstvu postupně ve třech splátkách, 

rozložených do doby přípravy 

a výstavby projektu, na zbývající část 

zajistí družstvo společný zvýhodněný 

úvěr.

Zbylých 70 % ceny bytu začnete 

splácet družstvu až po 

nastěhování/převzetí bytu, a to 

v měsíčních splátkách rozložených 

zpravidla na 30 let. Po kolaudaci také 

v případě zájmu dostanete možnost 

v mimořádné splátce cenu bytu zcela 

doplatit, nebo uhradit její libovolnou 

část, a tím si snížit měsíční splátky.

Vynikající podmínky 
pro seniory
Zhruba polovina bytů bude vybudována jako 

bezbariérové tak, aby bez dalších stavebních úprav 

umožňovaly pohodlné bydlení seniorům i dalším 

osobám s omezenou schopností pohybu a orientace. 

Projekt vzniká pod záštitou společnosti BDSO a.s., 

která je partnerem projektu a dlouhodobě se věnuje 

konceptu bydlení pro seniory realizovaného formou 

družstevního vlastnictví.

Cílem konceptu je zajistit seniorům komfortní 

bezbariérové bydlení v přátelské komunitě 

vrstevníků a na dosah veškerých služeb, zároveň však 

s dostatkem soukromí. Díky družstevnímu vlastnictví 

bytů je navíc vlastní důstojné bydlení pro seniory 

mnohem dostupnější.

Vyberte si byt 
mezi prvními
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